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21 . septembril kell 21 .15 
lahkus Miinisadamast "Livo
nia" , p a r d a l 16 Eest i j a 9 
Rootsi laevapereliiget, eest
las te l t a s k u s tagasipi le t id 
"Regina Bal t ica le" . K a k s -
kolm päeva hiljem vahetat i 
Eesti lipp Rootsi oma vastu, 
seda laeva meil enam pole. 

S ih tsadamas Muskõs pidi 
Eesti laevapere "Livonia" üle 

a n d m a ja jagama veidi õpe
tus t , kuidas laevaga ümber 
käia. Sellel laeval sõitnud me
hed ei saa häs t i a ru , miks 
Eesti riik oma varandust nii 
põlgab. Sellest ei saa aru pal
jud pealtvaatajadki - super-
jääklass i , stabilisaatorite la 
kü l j e luuk idega laev, m i a a 
s a a k s mi tmeks o t s t a rbeks 
kasutada, kulutaks aastas ca 

Eesti "Estonia"-uurijas on kahtlusi 
Eesti mõtleb esitada Priit Männiku, Eesti riigipolitsei abi-

šefi, uueks "Estonia"-komisjoni esimeheks. See on selge pä
rast seda, kui Kari Lehtola, komisjoni Soome osapoole esi
mees, kohtus Uno Lauriga, ühega Eesti komisjoniliikmeist. 

Pärast seda kohtumistTallinnas selle kuu algul, et püüda 
lahendada esimeheprobleemi pärast Andi Meistri lahkumist, 
sõitis Lehtola koju, et arutleda oma reageeringu üle. 

Möödunud esmaspäeval saat is Soome jus t i i t sminis ter 
Kari Häkämies, kes tegeleb "Estonia"-küsimustega Soomes, 
kirja Eesti transpordiministrile Kalev Kukele. 

Kirias, mis on Soome valitsuse märkega "salajane", refe
reerib Häkämies Uno Lauri andmeid, et eestlased võiksid 
ette valmistada praeguse komisjoniliikme Priit Männiku 
määramise esimeheks. 

"Lauri sõnul on võimalik probleem, et tal (Männikul) on nii 
suur töökoormus oma ametis," kirjutab Soome justii tsmi
nister. Seda formuleeringut kirjas tõlgendatakse mõne allika 
arvates , l äh tudes tööst "Estonia" asjus, millest "Dagens 
Nyheter" on kirjutanud, mistõttu Soome võiks kõhelda, vali
des Eesti riigipolitsei abišefi komisjoni esimeheks. 

Lehtola ütleb siiski neljapäeval, et formuleeringut kirjas 
võib tõlgendada nii, et eestlased saaksid kaaluda, kas on 
mõni viis Männiku põhitööd vähendada. 

Rootsis ei peeta Männikut sobivaks valikuks, sellepärast 
et tema positsioon riigipolitsei abišefina võimaldab kahelda 
ta erapooletuses. Peäle selle ei ole tal, tuginedes "Dagens 
Nyheteri" andmeile, seda uurimisoskust , mida esimehelt 
oodatakse, muuseas oleneb see ajast, mida tema põhitöö või
maldab. 

Ta ei räägi kuigi hästi inglise keelt, mis muudab koostöö 
raskemaks komisjonile, mis koosneb eestlastest, soomlas
test ja rootslastest. 

Laevahukukomisjoni Rootsi osapoolele lähedalseisvad al
likad on viimaste kuude jooksul vaevalt vaadelnud Männi
kut kui realistlikku e t tepanekut uueks komisjoni esime
heks. 

Vastavalt kolme riigi peaministrite otsusele nimetab Eesti 
komisjoni esimehe. 

Rootsi valitsus võtab nüüd läbi saatkonna ühendust Eesti 
valitsusega, et uurida, kas on vaja kolme riigi valitsusjuhtide 
uut otsust, või on Eesti nüüd tõesti valmis määrama uue esi
mehe - mõne mehe osas on viimaste kuude jooksul kahel
dud. 

Kogu rahvusvaheline laevahukukomisjon koguneb Stock
holmis järgmisel nädalal. Anders Hellberg 

"Dagens Nyheter", 20. september 
Eesti esitas komisjoni esimeheks Uno Lauri. Toim. 

See pole enam merekool. Lähemalt merekooli(nduse)st lk. 2—3. 

Pole laeva, pole probleemi 
6 miljonit krooni: nelja mersu 
hinna. 

Laeva dokumendid on kor
ras peaaegu sajandi lõpuni, 
j a t ä n a v u tõi see ka tub l i t 
tulu. Nõukogude Liidu valuu-
tarublade eest ehitatud laev 
on Eesti Vabariigile n.ö. sülle 
kukkunud, nüüd müüdi see 
kuuldavasti üsna odavalt 80 
miljoni krooni eest. 

"Livonia" osteti Rootsi me
reväele. Eesti piirivalve taot
les seda endale, pidades sil
m a s , et j u h u k s , kui s u u r t e 
reisilaevadega ja eriti halva il
maga keegi abi vajab, jon või
malik seda laeva päästetöö
del kasutada. Nüüd on Eesti
le j äänud vaid vas tutus , läi
nud aga vahend vastutusalas 
tegutsemiseks. Naljakas on 
siinjuures see, et laev, mille 
müüki õigustati väitega, et 
sellega pole õieti midagi teha, 
o s u t u s vajal ikuks Rootsis , 
kus on palju moodsaid ja kal
leid laevu. Eesti aga pa lub 
Rootsilt n.ö. teiste vana. Ees
ti piirivalve on mõne Rootsi 
kaa t r i j u b a ära p i d a n u d j a 
kavatseb maha kanda, see-
uures on piirivalvelaevasti-
u, st. Eesti merepäästealus-

te k e s k m i n e v a n u s üle 3 0 
aas ta . 

Kui "Livonia" Miinisada
m a s t teiste laevade vahelt , 
külg ees, pimedas teele asus, 
meenus, kui tähtsaks peavad 
rootslased laevade head ma-
nööverdamisvõimet. Eestis 
pole see vist oluline. 

Laeva m ü ü s seesama me
reinstituut, mille direktor al
les mullu m e r e m u u s e u m i s 
peetud kõnes rõhutas: 1984. 
aastal Soomes valminud "Li
vonia" oli tol ajal üks maail
ma paremaid uurimislaevu. 
12 aas ta t pole laevale mingi 
vanus , tõsi, uurimislaevale 
siiski on. 

"Livonia" müük toob kaasa 
kaks probleemi. Esi teks on 
omaaegne valitsuse otsus lu
banud mereinstituudil laeva-

m ü ü g i r a h a k u l u t a d a u u e 
u u r i m i s l a e v a m u r e t s e m i 
seks. Võib karta, et selle raha 
eest uu t laeva enam ei saa, ja 
kui teaduslaevad nii kiiresti 
vananevad, siis kas Eesti jak-
s a b k i m o o d s a i d p ideva l t 
uuenevaid uurimislaevu mu
retseda. 

Mereinstituut on aga kurt
nud , et "Livonia" on tekita
nud ligi 10 miljonit võlgu. Kui 
laeval, mis tõi ins t i tuudi le 
mereturismi eest aastaga sis
se ligi poolsada miljonit kroo
ni, on niipalju võlgu, siis ei 
jää uue laeva jaoks suurt eri
ti üle. 

Te i s t l a h e n d u s t on luba 
proovitud. Eesti võimudf jah
tisid kaks aastat tagasi Eesti 
sisemeres spioonlikult käitu
n u d Soome u u r i m i s l a e v a 
"Muikku", millel mereinsti
t uud i teadur id oma uur in 
guid tegid. Teiste riikide tea
duslaevadel on alailma Eesti 
vetes midagi uurida, oma lae
vata jääksid Eesti mereuuri-
jad sõ l tuvaks teis te riikide 
laevadest. Vahest annavad li

puriigid neile omapoolseidki 
ülesandeid kaasa. 

Kahjuks ei ole tehing "Livo-
niaga sama mõõtu kui Pata
rei vanglaga: ühe suure laeva 
eest kolme väikest uurimis
laeva rootslased meile ei ehi
ta. Nad ei ehita ühtki, seevas
tu ehitavad oma vajadustele 
vastavalt ümber "Livonia". J u 
siis on laev nii hea, et see ta
sub ära. 

Soomest k ing iks s a a d u d 
1963. aastal ehitatud „Kõu" 
kulutab täiskäigul tunnis üle 
1000 k roon i e e s t k ü t u s t . 
Rootsi m ü ü d u d viis korda 
suurem j a 21 aas ta t noorem 
^Livonia" k u l u t a n u k s vaid 
400 krooni rohkem. 

Eestis on aga lihtsam, tü
liõun on kadunud. Pole para
ta, kui laevale järele lehvita-
nu Rannavärava mäest mõõ
da sõ i t es h ä s t i ei mõ i s t a , 
miks riik mälestusmärkidele 
r a h a k u l u t a b , kui millegi 
reaalselt inimesi aitava jaoks 
raha ei leita. Riigikogus esita
ti laevamüügi asjus arupäri
mine. Madu Vitismann 

il 

Merepääste mereandidega: piirivalvur viib Naissaare kor
donisse varjule tuletornivahil t saadud mereleiu — täiesti 
kasutuskõlbliku Lääne päritolu vendri. 
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Liiga hästi õpetada ei ole ohtlik 
Eesti Merehariduskesku

se rektor PEETER VEEGEN, 
praegu töötatakse välja uut 
m e r e h a r i d u s e k o n t s e p t 
siooni. Järelikult on mere
hariduse andmise l midagi 
viga. Mis nimelt? 

Rool on praegu väga laiali 
pa isa tud. Siin Mustakivi tä
n a v a l on merekoo l t ü h e r 
maal , ja siia on raske õppe
jõude saada, samuti täiend
õpet teha. See maja on ehita
tud ühiselamuks, kus on ma
dalad laed ja väikesed ruu
mid, õigeid Idasse ei ole. Õp
p e r u u m i d on s a a d u d vahe
s e i n t e m a h a v õ t m i s e t ee l . 
Ruutmeetreid on meil palju, 
eriti palju on koridore, aga 
kuupmeetreid on vähe, ja ka
sutatavaid veel vähem. 

Õ n n e k s on koolil ka veel 
linna sees ruume. Luise täna
va maja sai uue katuse, keld
r isse teeme väikese söökla. 
Seal on väga ilus saal , s aab 
või balle korraldada. Loodan, 
et need ruumid säilivad. 

Estonia puiestee maja re
mond iks arvati vajatavat 3 
miljonit, j a seda raha ei lei
tud . Maja läks käest . Nüüd 
leiti samasse Inglise Kolledži 
j a o k s ü le 30 miljoni n a g u 
m u u s e a s . See teeb vähene 
nukraks. J u meil on siis keh
vad vilistlased... 

See oli ruumide küs imus . 
Teiseks: eestikeelset õppekir
j a n d u s t on v ä h e . Kolman
daks: mereerialadel on puu
dus eestikeelsetest õppejõu
dudest — ikka veel. Koolis on 
töötasu merel olemisega võr
reldes väga väike. Kuigi, min
gid märgid on, et haridusmi
nisteeriumis nakkab suhtu
mine muutuma. Riik on vae
ne, aga prioriteedid on paika 
pandud. J a on öeldud, et me
r e h a r i d u s on k u u l u t a t u d 
prioriteetseks arengualaks. 

Neljandaks pole selge, mis
suguse l e erialale kui palju 

spetsialiste on vaja. Kalandu
se ja eriti ookeanipüügi saa
t u s pole selge. Seega on ka 
kalanduserialade ettevalmis
tus pandud kahtluse alla. 

Ent kalandus üldse ja kala-
töötlemine tervikuna annab 

Eestis väga suure protsendi 
tööstustoodangust ning eks
pordis t — kalatoodete eks
port ületab põllumajandus
toodete ekspordi mitmekord
selt . Kalatööstuse mah t on 
samuti suurem kui piima- ja 
lihatööstusel. 

I s eas i , k a s kõiki k a l a n -
dusspetsialiste on mõtet ette 
valmistada merekoolis. Teh
noloogiat võiks õpetada teh-
nikaülikooliski, ehkki ka see 
on spetsiifiline ala. Aga mui
dugi ei saaks nad seda kohe 
üle võtta. 

Maa i lmamerede l t ö ö t a b 
Eest i l ipu.al l veel k ü m m e 
kond ujuvtehas t — külmu-
tus laeva. Pankrot ihaldurid 
päästsid poole miljardi kroo
ni eest "Ookeani" vara. Kui nii 
jääb, on seegi midagi julgus
tavat. 

Tüürimeestel ja mehaani
kutel tööpuudust ette näha ei 
ole. Neil aladel oleme rahvus
vahel isel töö turu l k indla l t 
sees. Kui näiteks hambaars t 
läheb Soome või Rootsi en
n a s t v a l u u t a eest m ü ü m a , 
siis tavaliselt läheb ta üldse 
Eest is t ä ra . Aga meremehe 
kodu j ä ä b Ees t i s se , kui ta 
kolmeks aastaks läheb välis-
lipu alla, j a jäävad ka tema 
maksud. Meremehele antud 
h a r i d u s ei lähe Eesti j aoks 
k a d u m a . Nii et pole mingit 
põhjust jus t meremehe ha
r i d u s t t a s u l i s e k s p ü ü d a 
teha. 

Inglise keele oskus ei piira 
enam meie nooremate mere
meeste teed. Aga oluline on 
samuti vene keele oskus, sest 
väga palju merealast kirjan
dust on vene keeles, ja tran
siitvedude näol on idanaaber 
ikkagi meie põhiline tööand
ja . 

Me võ tame õppima güm
naasiumiharidusega noori ja 
nende üldhar idusl ik pagas 
peaks olema küllalt suur. Äga 

peale erialaainete on meil ka 
tugev sotsiaalteaduste katee
der, õpetame filosoofiat, sot
sioloogiat — mõningaid asju, 
mil le k o h t a meie ho l l and i 
nõus ta jad ütlevad, et seda 
pole vaja. On küs imus , kas 

a n d a min imaa lne ha r idus , 
mis oleks rahvusvahel isel t 
igati ak t s ep t ee r i t av või ka 
veel parem üldharidus, mida 
ei nõuta filipiinlasest tekioh-
vitserilt. 

Parem leida natuke lisava -
hendeid j a anda pool aas ta t 
k a u e m kool i tus t , aga j ä t t a 
sotsiaalteaduste osa sisse, et 
meilt s aadud har idus oleks 
ka tegelikult kõrgharidus, ar
van ma. Nii laevasillas olija 
kui ka m a s i n a m e e s t e j u h t 
v a s t u t a b inimelude ja väga 
s u u r t e mater iaa l se te väär

tuste eest, ning tal on vaja tei
nekord orienteeruda sellises 
olukorras, kus tuleb kiiresti 
otsustada ja nõu pole küsida 
kelleltki. Siin võib just üldet
tevalmistus otsustada asjade 
saatuse . J a selle võime pealt 
har idust andes kokku hoida 
ei ole mõtet. Liiga hästi õpeta
da ei ole ohtlik. 

Le ian , et r a k e n d u s l i k 
kõrgkool ehk nagu ta inglise 
keeles on — mereakadeemia 
—, peab andma tõelise kõrg
hariduse. Või vähemalt suu
nama inimese huvituma olu
listest asjadest ka väljaspool 
oma eriala. See ei lähe kunagi 

k a d u m a . Seda l äheb e lus 
vaja. 

Sõna mereakadeemia kuu
lukse meil öeldavat ka irooni
liselt. Pole põhjust . Neil on 
selle nime taga üheaastased 
tä ienduskursused . . . Kui on 
m u u s i k a - j a kuns t iakadee
mia, miks mitte siis ka me
reakadeemia. Meie ametikoo
li on, m u u s e a s , pikka aega 
h ü ü t u d Karu akadeemiaks. 
Kah õigusega: seal anti meil 
ju aastaid ainukest eestikeel
set mereharidust... 

Välismaal ja suhtluses vä
lismaalastega on see nimetus 
meil kasutusel . Praegu kuu
lub merehariduskeskuse alla 
veel seesama ametikool ning 
Pärnu ja Tartu kool. Kas see 
ka edaspidi kõige õigem on? 
Mereklasse on siin ja seal . 
Pärnu 6. keskkooli mereklas-
si oli tänavu enam pürgijaid 
kui s a m a kooli reaalkiassir 
See on hea märk. 

Tulevikus peaks meie koo
lis olema magistriõpe ja võib
olla ka n.-ö. ekstraklassi kap
tenite (extra-master) diplomi 
saamise võimalus. Need olek
sid täiendava koolituse saa
nud (noored!) kogenud kapte
nid, kes valdavad teistest pa
remini mereõigust ja mere-
k o m m e r t s i k ü s i m u s i n ing 
kellele u sa lda t akse näiteks 
eriti kallid ja suured vastu
tusrikkad reisilaevad. Niisu
g u n e k a p t e n võiks olla ka 
väga hea õppejõud. 

P r a k t i k a b a a s i n a on meil 
"Linda" ka praegu kasutusel, 
ehkki see laev laks piirivalve 
hoole alla, ses t "Linda" ma-

Jändamine käis koolil ülejõu. 
Ca on meil olemas jahtklubi, 

seal on purjekad Virgo" j a 
"Tormilind". Purjelaevalsaab 
noor meremees väga hea koo
lituse. 

Öelda meie k a d e t t i d e 
koh t a , et n a d on r i ikl ikul 
ü l a l p i d a m i s e l , pole p ä r i s 
õige". Ü h i s e l a m u toa" ees t 
m a k s a v a d nad 150 krooni 
kuus ; vorm on osalt tasuta . 
Söögiraha on ette nähtud 23 
krooni , seda on vähevõitu. 
Aga kadetid peavad midagi ka 
vastu andma — režiimi jälgi

ma, ohvitseri ettevalmistuse 
läbi tegema. 

Kohtusin hiljuti rühmava
nematega. On näiteks ühise
lamuga seo tud probleeme. 
Aga üllatuslikult kippus üks 
asi kõiki teisi varjutama: ka
de t t i de a u t o d e p a r k i m i s e 
probleem! Liikumisvahendi-
na on meie kooli asukoha tõt
tu auto täiesti vajalik. Arvasi
me, et autod peavad j ä äma 
asfal teeri tud plats i le vära
vast väljapoole, kuhu teeme 
aia ümber. Mõnel noorel ini
mesel on tegu, et riie selga 
saada, teine pargib uhke auto 
klassi a k n a alla — ü h t s u s 
t u n n e t on n i imoodi r a s k e 
saavutada. Pärast kolmandat 
kursust on aastane praktika. 
Kui kadett on selle aja merd 
sõitnud, siis on tal võimalus 
juba ise auto osta. Majaseinte 
äärde ei luba autosid parkida 
ka tuletõrje. 

Koolis õpib praegu 600 
kadetti, 150 neist voeti vas
tu t ä n a v u . G ü m n a a s i u m i -
tunn is tuse keskmine hinne 
oli neil üle 3,8. Konkurss oli 
üle kahe inimese ühele koha
le. Sisseastujate üks kolman
dik oli pärit Tallinnast ja Har
j u m a a l t , t e ine k o l m a n d i k 
saartel t j a Pä rnus t ning vii
mane kolmandik mujalt. Nei
de on kade t t i de h u l g a s nii 
1 0 - 1 5 % . 

Iga r ü h m a k o h t a õpib 
meil 3 — 4 vene las t , see on 
1 5 - 2 0 %. Neile tehti keele-
test. Paljud saavad eesti kee
lega küllalt häs t i hakkama. 
Aga üldiselt jä tab eesti keele 
õpetamine vene koolides soo
vida — ei anna seda miinimu
mi, mida kõrgkoolis õppimi
seks vaja. Mõnelegi saab see 
komistuskiviks. Aga huvi me-
reerialade vastu on venekeel
se elanikkonna hulgas suur. 

T a l l i n n a s t p ä r i t kadet id 
võivad elada kodus, ainult I 
k u r s u s e l on kõik üh i se l a 
mus , see on n.-ö. toimetule
ku kursus — noorsõduri väl
jaõpe, vahikorrad jne. 

Laev on laev, seal peab kord 
olema. Las õpivad seda juba 
koolis. Mari Vamba 

Madli Vitismann 

Kõik klassitoad on madalad, tehtud kahest ühiselamutoast. Ka vanast koolimajast kaasa toodud mööbel on rakenduse leidnud. 

Piirivalveameti peadirek
tor TARMO KÕUTS, juh
tisite aastail 1990—1993 
m e r e h a r i d u s k e s k u s t ja 
jõudsite päris palju 
ära teha. Aga te ei plaani
nud ju ootamatult ära tulla. 
Mis jäi Estonia puiestee ma
jaga tegemata, ja kooli en
daga? 

Kooli tööle minnes tegin ot
suse , et püüan luua midagi 
n i i s u g u s t , mis a i t a b Eest i 
m e r e n d u s t e d a s i . Mis mul 
koolis tegemata jäi , on tege
mata seniajani: merendus ei 
ole saanud eesti rahva päri
sosaks . Kui rahvas ei ole 50 
aastat tegelnud oma merega, 
siis teda sinna tagasi istuta
da ei ole nii kerge. 

Vaatame suhtumis t mere-
haridusse. See on jäänud sa
male tasemele, ei, isegi tub
listi tagasi läinud võrreldes 
1990. aasta suvega, kui Rein 
Loik oli h a r i d u s m i n i s t e r . 

Tema sai suurepäraselt aru, 
et Eesti tulevik on suurest i 
s e o t u d m e r e n d u s e g a . Nii 
s u u r t abi kui temal t ei ole 
minu jälgimist mööda mere
haridus hiljem enam saanud. 
Need s imulaator id , mis me 
tookord lõime, on ka praegu 
a inukesed, mis olemas, hil
jem enam midagi juurde tul
nud ei ole. Aga simulatsioon 
areneb ja vananeb kaks kor
da kiiremini kui kogu meren
dus. Kurb tõsiasi, et see me-
renduskõrghariduse diplom, 
mis oli koteeritud maailmas 
ja on senini veel, võib kohe
kohe seda mitte olla, sest meil 
ei ole õpetamisel seda tehni
list baasi , mis kaasneb IMO 
nõuetega. 

J a mis puutub vanade hoo
nete remonti, siis praktiliselt 
me seal raha ei näinud. Küll 
oli aga tubli merelaevanduse 
e h i t u s t e g e v u s L a s n a m ä e 
kompleksi kallal. Muidugi ei 

ole ma lugenud seda kohta 
koolile ideaa l seks a supa i 
gaks. Aga mul oli vaja parata
matul t valida, kas merehari
d u s s a a b kunagi kõrghari-
dusliku baasi või ei saa. Esto
nia puiestee hoone oli ju nii
võrd halvas olukorras, et sel
le renoveerimiseks ei olnud 
mingisugustki lootust. Tolla
ne t ranspordiminis ter , lae-
vandusejuht ja koolijuht lep
pisid kokku:"laevandus ehi
t ab merekooli j a saab selle 
eest endale kontoriks Estonia 
puiestee 10 maja. Hiljem, kui 
laevandusel see lootus luh
tus ja oli näha, et linn sellega 
ei soostu, ehitamine jä tkus . 
Hr. N innase le võib öelda 
ainult tänusõnu, et ta hoidis 
selle masinavärgi töös ja kool 
L a s n a m ä e hoone kätte sai . 
Nägime kurja vaeva, et teha 
ühiselamust õppehoone, sest 
oli näha , et niipea riik uu t ei 
ehita. 

Lasnamäe hoone varusta
miseks ja möbleerimiseks oli 
e t t e nä r i tud 2 7 , 3 mil jonit 
krooni, aga saime null kroo
ni. Praktiliselt läksime vanast 
hoonest uude ilma ministee
riumi abita. See näitab suh
tumist. Esialgne kolimine toi
m u s h u m a n i t a a r a b i arvel, 
selle arvel , kuivõrd ma ise 
suutsin käia tuttavate kapte
nite ja laevaomanike juu res 
n ing midagi välja n u i a t a . 
"Georg Otsa" peal vaheta t i 
üks osa mööblit välja; ka ost
s ime ä ä r e t u l t odava l t ä r a 
paari kor ruse "Viru" hotelli 
mööbli — voodimajandus on 
meil kõik sealt. 

Kooli vana mööbel katsuti 
ka kõik korda seada. Maail
m a s niimoodi ei t eh ta . Kui 
vaadata, kuidas see koolides 
praegu käib... Tookordne oli 
ikka täiesti ebaharilik suhtu
mine. 

Ja t e i e vana kabine t i 

kaart on praegu laevajuhti-
m i s e t e a d u s k o n n a se ina 
peal. Nii et tõesti midagi ei 
ole ära visatud... 

Märtsis 1990 oli koolis üks 
arvestatav eesti keeles õpeta
ma võimeline in imene ja ei 
üh tk i omakee l se t õp iku t . 
Minu lahkudes oli meil juba 
25 teaduskraadiga õppejõu
du, möödunud aastal oli neid 
vist j uba 45 . Nüüd pole see 
enam nii määrav, aga tookord 
oli küll . J a mis õp iku tesse 
puu tub , siis kirjastusgrupp 
töötab juba pikemat aega, ja 
tulemustega. 

1992. aas ta l käivi tas ime 
programmi: rannaeest lased 
tagasi merele. Mereklasside 
tegemine õnnestus Orissaa-
res ja Pärnus, Toilas asi are
neb . Aga t ah t s ime , et need 
oleksid veel Käsmus, Kärdlas 
ja Tallinnas. 

Kogu see t egevus n õ u a b 
väga pikka meelt. Minul oli 
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Merekoolist Inglise Kolledžiks "Meremehe" toimetus lah
kus aadressilt Tallinn, Esto
nia pst. 10 vähem kui aasta 
tagasi vist küll viimasena. 
Seetõttu nägime pealt üle aas
ta tühjalt seisnud maja lagu
nemist. Valuga, sest meie kõi
gi emad olid lõpetanud kooli, 
mille jaoks see maja elütatud. 
Näinud barbaarsust, millega 
oli seda vanemate mälestusis 
ja kooli almanahhifotodel nii 
kaunist maja koheldud. Alus
tades määrdunudroosa lino
leumiga kaetud parketist ja 
masinatest Juqjeekujude ase
mel ja lõpetades vandalismi
ga väljakolimisel, kui lõpuks 
oli viimast seifi välja tirides lõ
hutud kaheksakümneaasta
ne paekivitrepp. 

1961. aastal merekooli lõ
petanute mälestused sellest 
majast olid hoopis teistsugu
sed. Kokkutulekut 14. sep
tembril alustasid nad ekskur
siooniga oma vanas vastre
monditud koolimajas, teeju
hiks direktor Rein Rebane. 

Fuajees 
Ütlete, et ko lmkümmend 

viis aastat tagasi oli see maja 
korras. Aga paar aastat taga
si, kui maja linnale üle tuli, ei 
olnud see küll korras: Parketi 
peal oli katkine linoleum, ja 
kui ma selle üles tõmbasin, 
tuli alt välja punaseks värvi
tud parkett, j a kuna linoleu
mi oli pestua nagu laevatek-
ki, siis oli see ka alt ära mäda
nenud - see oli paari aasta ta
gune reaalsus. 

Siin ei ole mi t t e midagi 
m u u d alles kui ainult maia 
seinad, trepimademed, osali
selt on trepid ära plommitud. 
Jäänud on vahelaed, aga mit
te kogu ulatuses . Koik - ka-
t u s , a k n a d , k e s k k ü t t e - j a 
elektrisüsteemid, side ja kõik 
muu on uus. 

Ajakirjandus on natuke üle 
pingutanud raha suhtes. Kui 
võtta pindala - praegu on ka-
su l ikku p i n d a 4500 rri2 ja 
mansardid, mis on tegelikult 
välja e h i t a m a t a , aga kaeti 
soojustuskihtidega ära, siis 
sel le n a t u k e üle 5u0u nr 
kohta ei ole 33 miljonit nii to
hutu summa. Mõnes mõttes 
on raskem vana korda teha 
kui uu t ehitada, siin oli niis
k u s j a vamm se in tes sees . 
Tegu on nii renoveerimisega 
kui res taureer imisega - see 
on kallis töö. 

Saalis 
oli parketile peale pandud 

kange kä r s i t u s s aada tule
must. 

Vaatamata kõigile taga
silöökidele läheb merekool 
siiski kindlalt oma teed möö
da j a saab j a lad alla ikkagi 
eelkõige seetõttu, et meren
dus ise läheb oma rada. Kui 
on olemas sfäär, kuhu neid 
spetsialiste vaja, siis areneb 
ka kool. Vaatamata "Estonia" 
hukule ia sellest tulenevale 
poleemikale maai lmas Eesti 
meremees te kvaliteedi üle, 
mida on ä ä r e t u l t r a ske üle 
elada, läheb meie merendus 
edasi. 

* * * 
Remonditud Estonia puies

tee maja olen näinud vahast, 
käin sealt pidevalt mööda, ja 
süda läheb soojaks. 

Mida t e i e oma kool i ju-
hiaastail oleksite 33 miljo
niga teinud? 

1991. aastal oleksin teinud 
merekoolile juurdeehituse — 

üks teine parkett , nõukogu
deaegne ja kitsama liistuga. 
See mit te a inu l t ei la ineta
nud, vaid ka liikus. Eestiaeg
se s t t ü t a r l a s t e k o m m e r t s 
g ü m n a a s i u m i s t oli a l les 
ainult üks lühter. Selleski on 
80% (kristall)kuule uued, sai 
neid siin põrandalt korjatud, 
osa oli katki . See lühter on 
nüüd restaureeritud ja teised 
kaks on teadmata kadunud. 
Se l lesse maj ja kõik m u u d 
lambid te inud firma kinkis 

kooliaasta alguse puhul kaks 
lühtr i t . Mulle see tegelikult 
meeldib: üks on vana ja kaks 
nüüdisaegsed, aga need sobi
vad omavahel. 

Meenutanud viimast, 
1994/95. õppeaasta avaak
tust vana maja keskpäevalgi 
hämaras saalis, kui kardi
naid ei võetud eest, sest ak
nad olid mustad, tekib küsi
mus: kes teil näiteks saali üle
mised aknad puhtaks peseb? 

Rein Rebane: Küsimus ei 
oleui rumal. :\<jn p/>l<: ojetftas 
lahendamatuid olukordi, on 
vaid s a a m a t u d i n i m e s e d . 
Kindlasti on j u pešemisfir-
mad, kel on tõstukid ja nagu
nii tuleb aknapesu tellida. 

On teil see raha? 
Seda r a h a ei ole kunag i . 

Ainult et õpilased ei tohi ak
naid pesta, eriti teisel korru-

sinna õue peale, mis politsei
le anti. Juurdeehi tusse olek
sin paigutanud teaduskonna 
või kaks, ja koos Luise tänava 
majaga o l eks ime s a a n u d 
suu repä ra se merehar iduse 
andmise võimaluse. Estonia 
puiestee maja oleks vajanud 
tugevat sisemist ümberehita
mist, ses t kabinet i süs teem 
välistas täielikult labori- ja 
abiruumid. Aga mereharidus 
on väga tehniline ala ja vajab 
vastavat baasi. 

1963. aastal aruta tud esi
mest korda merekooli viimist 
Paldiskisse ja leitud, et see on 
sotsiaalselt võimatu — sinna 
polnuks õpetajaid. Eks meie
gi kaalusime nii seda võima
lust kui kä kogu Eesti ranna 
läbi . Aga m e r e h a r i d u s on 
Ees t i le n i ivõrd hea visi i t 
kaart, et see peab olema pea
linnas. 

Siis jäävad üle võimalu
sed Õismäest Piritani? 

sel, ja ega vanad inimesed -
koristajad - ka tohi. 

Saali kõnepult on samu
ti kingitus: enitusfirnia "Ko
ger & Sumberg" on sellele kin
nitanud plaadi "Head kooli
teed!" 

Koridoris 
Pikkade koridoride otstes 

on klaasidega vaheuksed, ko
ridoriseintel pulber kustutid. 
Magnetitega süs teem hoiab 
need vaheuksed päeval lahti. 
Kui tuletõrjehäire tuleb, lähe-

O l ü m p i a k e s k u s e g a olid 
meil tõsised plaanid, ja 
poleks ma nii ootamatult pii
r ivalvesse t u l n u d , oleksin 
seda varianti ilmselt kõigest 
väe s t p ü ü d n u d t e o s t a d a . 
TOPi keskus oleks suurepä
raselt sobinud ühe või kahe 
teaduskonna paigutamiseks. 
Vahemaa Mustakivi tänava ja 
TOPi vahel pole ka s u u r — 
paar kilomeetrit. J a oleks ol
n u d oma j a h i k e s k u s , mis 
a n d n u k s väga hea s ideme 
merega. 

Kas Eesti vajab õppepur-
jekat? 

Väga hea k ü s i m u s : loo
m u l i k u l t v a j a b . T a h a k s i n 
ko r r a ldada , et Ees t i oleks 
suutej ine seda üleval pida
m a . Ü k s n e s õ p p e p u r j e k a l 
s aab ühe t e a t u d osa mere-
praktikast — selle tundmus
liku osa. Pragmaatiline lähe
nemine merehar iduse le on 
maailmas romantika ilmselt 

vad magnetid lahti ja uksed 
kinni. Ainuüksi see maksab 
30 000 ühe ukse peale, aga 
neid uksi on 8. Rääk ima ta 
kogu t u l e t õ r j e o h u t u s e s t -
august i lõpus käis inspekt
sioon meil iga päev ja muud
kui ütles: siia tuleb see juur
de panna, sinna too - kõik see 
maksis raha . Üks uks peab 
t u u l e t õ m b u s t väl t ides tule 
k inn i h o i d m a 5 m i n u i i t -
kuni jõu takse õpilased eva
kueerida. 

Keemiaklassis 
Pärnu mnt. ja Estonia pst. 

nurgal II korrusel on tunda, et 
aknad on kolmekordsed: tä
navamüra pole kuulda. Vesi 

ja kanalisatsioon on, tuleb 
õpetaja demonstratsioonlaud 
tõmbekappidegaja üleslüka-
tav tahvel 

"Õpilane" Küün: Võiksin ko
gemusi jagada, mida kee
miaklassis telia... 

Direktor: Vahest ku t suda 
teid lastele rääkima, minule 
on juba hilja. 

See koolimaja on meid pä
ris täis, sest nii paljudes aine
tes - keeled, kirjandus võõr
keeles - on ette nähtud rüh-
matunnid. Aga kui sellessa
mas koridoris on korraga 300 
last, on ruumi vähe. Koolis on 
kokku 700 õpilast. Plaanis oli 
siseõu kinni ehi tada - saa
nuksime juurde 400 m - j a 

mansardkor rus kasu tuse le 
võtta, et normikohast puhke-
pinda saada, aga raha lõppes 
enne otsa. 

Võimlas 
on nüüd rõduga raamatuko

gu, võimlemisruumija spordi
väljakuid üüritakse mujalt. 
Nojah, te olite kõik pois id . 
Aga praegu näevad eeskirjad 

. ette, et une klassi tund toi
mub ühel ja samal ajal. See 
tähendab, et tunnis on korra
ga 36 õpilast, pool sellest poi
sid ja pool t ü d r u k u d , j a 2 
õpe ta ja t . Siis s a a k s ..siin 
ainult keksu mängida. Üüri
sime enne spordiväljakuid ia 
üürime nüüd. Õuele j u u r d e 
ehitada on plaanis kull, aga 
... Riigi ia linna raha me pä
rast seda kära enam eriti ei 
looda, aga muud raha peaks 
Eestimaal samuti olema. 

Õpilane Küün: Poisid, kas te 

ära võitnud, ja arvatakse, et 
nende purjekate ülalpidami
ne on muidugi hea, aga, liiga 

Paljud "Cutty S a r k i s f 
osa võtvad purjekad kuu
luvad mitmesuguste riiki
de mereväele . Ja ingl ise 
ohvitserid ssadetavat igal 
a a s t a l kaheks nädalates 
purjelaevale toimetuleku-
kursus te l e . Kas oma oh
vitsere tahaksite ka saa
ta? 

Nojah, oleks meil 
oma "Vega", mille peal mina-

f ;i osa oma esimesest prrak-
ikast veetsin — mõned 

mehed võiks sinna vahete
vahel saata küll. Paraku 
on meil riiklikus sfääris me-
rekaadr iga üpris k i t sas , j a 
hea, kui nad siingi toime tule
vad. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

mäletate, kes olid meie grupis 
need kolm, kes kõige rohkem 
spordisaali kasutasid? Kõllo 
püüdis hüpates ja kangil rip
pudes ena pikemaks sikuta
da, Harlamov tegi maadlust, 
püüdis sillas kaelalihaseid 
Kasvatada. Ja Sepa Valeri 
tõstis kangi 

Planetaariumi enam pole -
see poleks siis o lnud meie 
koolimaja, vaid ekskursioo-
n iob iek t . P a k k u s i m e seda 
huvikeskuse le "Kullo", aga 
merehar iduskeskus viis ise 
ä ra . Kuppel oli kolmekord
sest vineerist, aga masin ise 
oli väga huvitav. 

Õpüane Heinla: Kas teie 
ajal ei olnud siin enam igasu
guseid diisleid ja aurumasi
naid? 

Maja küljes oli eraldi ehiti
sena töökoda, see lammutati. 
Nurgas oli eest i ajal maja
hoidja korter olnud, seal on 
ka nüüd projekti järgi maja
hoidja korter. 

"Meremehe" toimetustuba 
aga oli direktori korterist nel
jandal korrusel. 

Keldris 
Uus on kaares keldrikoridor 

valge krobelise krohviga, mil
lest laiguti paistab paas. 
Omavahel Lükandustega 
ühendatud söögisaalid piki 
Pärnu maanteed on väikesed 
ja kahe uksega, tükati on jäe
tud alles paekiviseina. Oue 
poole jääb õpilaste ja õpetaja
te ühine, veel sisustamata 
kohvikutuba. 

Arvan, et tegin päris targa 
otsuse - ostsin koolile Soome 
koolimööbli. Pärast seda pan
di rahad pooleteiseks kuuks 
kinni ja tehti ata-ata ka. Meil 
on terve administrats iooni-
k o r p u s veel s i s u s t a m a t a . 
Nüüd pandi meid selles osas 
sundseisu - mööbel tuleb võt
ta Eesti tootjalt ja mitte liht
salt Eesti tootjalt, vaid "Stan
dardilt". Me ei t ah tnud ikka 
veel, j a s i i s t eh t i u u s kon
kurss . Üleeile võtsime kon
kursitulemused kokku: ISKU 
versus "Standard". J a "Stan
dardi" mööbel on ikka kallim, 
ei ole midagi teha. Ise nad väi
davad, et on 15% viletsam -
miks me peaksime siis ost
ma? Soomlased tegid 30% al
lahindlus t - neil on suured 
firmad, mis saavad seda teha. 
Ostja vaatevinklist aga: miks 
mitte, saab odavamalt ja pa
remat. 

Projekteeris "R-Konsult" -
Irina Raua firma - ta on meie 
v i l i s t l ane j a l a p s e v a n e m . 
Mina tegin kooli poolt ettepa
neku, mis kuhu tuleb. Raha
puudusel jäi terve mansard
korrus ehitamata. 

Vaatamas oli 14 merekooli 
vilistlast, nende hulgas tram
mipargi kapten ja kaptenist 
sadamaülem, endine sada-
maülem, kaptenist reederi-
esindqja, agentuurijuht, sõit
vaid kapteneid oli nii kohal 
kui ka sõidus. Teinud ühispil-
ti, siirduti kodusemasse koh
ta mälestusi heietama. 

Õpilane Ninnas lohutas lah
kudes direktorit: Kunagi hil

jem leiate veel et see 33 miljo
nit polnudki nii hull, et olete 
hoopis odavalt maja valmis 
saanud 

Madli Vitismann 

M e r e k o o l e i ju lge v e e l 
tahtagi kalleid tuleohutus-
uksi. 

Vana saalilühter sobib hästi uutega. 

•*• Tütarlaste kommertsgümnaasiumi raamatukogu oli 
trepiga. 

•* Nüüdne on samuti, aga endises võimlas. 

Ligi nelikümmend aastat tagasi olid nad siin koolipoisid. 
Vestibüül. 
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Läänemere merenduse tulevik 
Euroopa Komisjoni ja Hel-

sinki l inna korra ldusel toi
mus 9.-10. septembrini üle-
l ahepea l inna Finlandiatalos 
Läänemere piirkonna meren
d u s e tu lev ikuvä l j avaa te id 
vaagiv konverents . Seda ni
metati Helsinki väljakutseks 
{Helsinki Challenge), et kiire
mini in tegreeruda Euroopa 
Li iduga. Nii n e n d e r i ik ide 
jaoks , kes on Liidu liikmed, 
kui ka neile, kes pole. 

Seekordse konverentsi töö 
oli põhiosas Läänemere re
giooni m e r e n d u s t e g e l a s t e 
Kaasatõmbamine G-7 projek
ti MARIS {The Maritime Infor
mation Societv - Merenduse 
i n f o ü h i s k o n d ) l a i e n d a m i 
seks. Konverentsi korraldaja
te eesmärk oli kokku kutsuda 
võimalikult palju infovahetu
sest huvitatuid. Seega ka pin
da sondeerida, kui paljud on 
valmis osalema alaprojektide 
arendamisel ning u u t e pro
jektide väljatöötamisel. JEks 
"tähenda see mingil määral ka 
vahendite eraldamist? 

Finlandiatalo konverentsi
saal i oli kokku t u l n u d üle 
100 osalise kõigist Lääneme-
re -ää r se i s t r i ikidest . Kõige 
rohkem oli huvilisi Soomest 
ja Eestist. Enamik kohaletul
nuid es indas ettevõtteid-or
ganisats ioone. Põhiosa töö
ajast kulus seekord ettekan
nete kuulamisele. 

Muidugi tervitasid 
ministrid 

Soome transpordiminister 
Tuula Linnainmaa toonitas, 
et põhitähelepanu tuleb pöö
rata meresõiduohutusele ja 
keskkonnakai tse le . Oluline 
tegur on seejuures infovahe
tus, mille paremaks muutmi
seks võiks o r g a n i s e e r i d a 
mingi piirkondliku keskuse. 
Aga enne tuleb omavahel sel
geks rääkida, kuidas jagatak
se selle ülalpidamiskulud. 

Feeder-vedude ja lähisõi-
dulaevanduse tähtsus t meie 

piirkonna merenduses pidas 
ta o tsus tavaks . See võimal
dab Läänemereriikide meren
duse ellujäämist Euroopa Lii
du koosseisus ning annaks 
kaasarääkimis- j a otsustus
õiguse Liidu tasandil. 

Kõnega esines ka kauban
dus- ja tööstusminister Antti 
Kal l iomäki (jah, s e e s a m a 
t e i v a s h ü p p a j a , Montrea l i 
olümpiahõbe - 5.50 ), kes rõ
hu tas vajadust Euroopa Lii
du tööstuspoliitika väljatöö
tamiseks samadel alustel kui 
liikmesriikide oma. Soome on 
oma uue tööstuspoliitika väl
ja töötanud Euroopa Liitu ar
vestades. Selle poliitika raa
mes tuleb Soomel palju roh
kem kui varem pöörata tähe
lepanu si insamas oma ukse 
all, Läänemerel toimuvale. 
Ida j a Lääne vaheline karm 
piir on siit praeguseks kadu
nud ja Läänemeri tagasi saa
mas oma ajaloolist rolli tra
di ts iooni l ise m a j a n d u s - ja 
ku l tuu r ivahenda jana . Siin 
loode takse k u j u n e v a t ü k s 
Euroopa tuleviku kauban 
d u s k e s k u s t . 1993 . a a s t a s t 
peäle on Soome eksport Ees
tisse, Venemaale ja Poolasse 
igal aastal peaaegu kahekor
distunud. Ta tuletas meelde, 
et Soome on ü k s vähese id 
Euroopa laevaehitusriike ja 
näeb vaeva, et selleks tulevi
kuski jääda . Soome valitsus 
on seisukohal, et laevaehitu
sele ei ole vaja anda riiklikke 
toetusi. Kahjuks aga ei taha 
kõik Euroopa Liidu riigid sel
lega nõus olla j a soomlastel 
on seeläbi raskem konkuree
rida. 

Informatsioonivahetus 
suudab Euroopa päästa 

asiaatide pealetungi eest 
See oli Euroopa Komisjoni 

komissari dr. Martin Bange-
manni sõnum või hoiatus. 

Kuna p r a e g u p u u t u v a d , 
kõik kokku komplitseeritud 
probleemidega, mis on tekki

nud seoses laevanduse kiire 
arenguga (inglise keeles kõ
lab see mõnusas t i : dramati-
cal changes) viimastel aasta
tel, tuleb tegutseda. Ainuke 
võimalus ajale j a arenevale 
Idale (Aasiale) n ing USA-le 
mitte jalgu jääda on - tegut
seda. 

Euroopas on kooperatsioo
ni j a infovahetuse süsteemi 
projekt töös Vahemere piir
k o n n a j a o k s n ing s eda on 
soovitatud eeskujuks ka Lää
nemere piirkonnas. Hr. Ban-
gemann arvas, et tegelikult ei 
ole võimalik neid kaht võrrel
da ega samu tegutsemisjoo-
niseid soovitada, sest need on 
niivõrd er inevad. Sots iaal
majanduslikud ia kultuurili
sed olud on siin ja seal hoopis 
e r i l aadsed . Läänemere re
giooni riigid-rahvad tegutse
vad enamasti samas või lähe
dases kultuurikontekstis, ka 
poliitilised arusaamad on lä
h e d a s e d . Koostöö on j u b a 
olemas praktiliselt kõigi riiki
de vahel, eriti merenduses , 
mis on mitte pelgalt rahvus
vaheline, vaid globaalne ma
jandusharu. 

Mida peetakse Brüsselis 
. koostöö arendamisel kõige 

olulisemaks? 
M. Bangemann nimetas: 
1. Meremajanduse sisemi

ne koostöö, mis peaks kind
lasti hõ lmama investeerin
gud väljaõppele, koolitusele, 
uur imus te le j a a rengus t ra 
teegiate väljatöötamisele, aga 
ka riiklike ins t i tu ts ioonide 
rolli läbivaatamise. Euroopa 
Komisjoni jaoks on merendus 
üks prioriteetseid majandus
h a r u s i d , vä i t i s h r . B a n g e 
mann. 

1992.a. asutati nn. Mariti
me Industries Forum, mis 
koondab laevanduse, laeva
ehituse, merevarustuse, sa
damate, kalanduse ja nende
ga seotud ma jandusharude 
ja teeninduse ning lisaks ka 

ühiskondlike institutsiooni
de esindajaid. Foorumi üles
andeks on ettepanekute tege
mine Euroopa merenduspo-
l i i t ika vä l j a töö tamise l . 
Euroopas annab meremajan-
dus tööd üle 2,5 miljonile ini
mesele, mis a n n a b t u n n i s 
t u s t selle h a r u t ä h t s u s e s t . 
Üle 90% Euroopa valis-ja ligi 
30% sisekaubandusest käib 
meritsi. 

2. Infoühiskonnas osalemi
ne 

Uurimistöö on igasuguse 
arengu planeerimiseks häda
vajalik. Seda toonitati prakti
liselt igas sõnavõtus ning see 
on iga projekti kallal töötami
se eeldus. Ka uuringuteks on 
vaja t ihedat koostööd, ses t 
mitmed tehnoloogiad on juba 
olemas, kuid neid on vaja ko
handada regiooni erivajadus-

Uldise t enden t s i j u u r e s , 
kui töökohtade arv nii merel 
kui ka kaldateenistuses vä
h e n e b , on in fosüs teemide 
loomine ja käikurakendami-
ne ning uuringute laiendami
ne võimalus tööhõive säilita
miseks ja sel le/parandami
seks ki. See omakorda eeldab 
väljaõppe intensiivistamist ja 
spetsialiseerimist. Euroopa 
n ime tab seda ka infoühis
konna 1956.a. kompleksiks. 
Kui meil tu leb seoses selle 
aastaarvuga meelde Ungari, 
siis läänemaai lm seostavat 
seda Atlandi kaabli paikapa
nemise n ing sellega, e t tol 
aas ta l ü le tas USA-s valge
kraede arv esmakordselt si
nikraede oma. 

Infoühiskonna loomiseks 
töö ta takse MARIS-projekti 
kallal, mil on omakorda ala
projektid: 

MARTRANS - sadamate lo-
gistilise informatsiooni süs
teem, mis k ind lus tab kiire 
(real-time) t e a b e laevade j a 
kauba liikumise kohta ; 

SAFEMAR on mõeldud lae-

"Ausalt öelda, õudne eelnõu" 
Septembri keskel kogune

sid mitme meremeeste ame
tiühingu juhid, et koos ame
tiühingute keskliidu esinda
jatega a r u t a d a , mida mere
m e e s t e s e a d u s e ee lnõuga 
pea le h a k a t a . Ee lnõu oli 
j õ u d n u d j u b a p a r l a m e n d i 
sotsiaalkomisjoni ning kohe
kohe suurde saali minemas. 
Valentin Kivistik Eesti Mere
meeste Ametiühingust, Tar
mo Mul tänen j a Igor Donov 
Veetransporditöötajate Ame
t iühingute Föderatsioonist , 
Jür i Lember Eesti Meremees
te S õ l t u m a t u s t Ametiühin
gust, Tiiu Kattai Kalanduse 
Ametiühingu Liidust, Heino 
Rüütel Lootside Ametiühin
gust, Eiki Nestor Transpordi
t öö t a j a t e F ö d e r a t s i o o n i s t 
koos Ees t i A m e t i ü h i n g u t e 
Keskliidu esimehe Raivo Paa
vo, peasekre tär i Tiit Kaadu 
ning õigussekretäri Kadi Pär-
ni tsaga leidsid, et eelnõu ei 
vasta sisuliselt meremeeste 
vajaduste le ega vormiliselt 
niisugusele dokumendile esi-
tatavaile juriidilistele nõud
mis te le n i n g seda ei kõlba 
praegu a n d a par lamendi le 
a ru tada ega, taevas hoidku, 
las ta seal n i i suguse l kujul 
vastu võtta. 

Et meie lehes on küllalt pal
ju olnud ju t tu , mis praeguses 
meremeeste seaduse eelnõus 
meremeeste seisukohast on 
vale või puudu l ik , siis see
kord kõigil neil punktidel ei 
peatu, vaid palume keskliidu 
õigussekretäril Kadi Pärnit-
sal rääkida probleemist na
tuke laiemalt. 

Kuidas on? 
Ma s a a n a ru , et kuigi 

kõik meremeeste ametiühinr 
gud on selle eelnõuga tegel
nud Ja parandusettepanekud 

esitanud," on tu lemus mere
meeste jaoks ometi null. Kui 
tööinimese eest natukenegi 
se is ta , t ema probleemidest 
hoolida, siis sellisel kujul eel
nõu va s tu võtta ei saa. Aga 
kõigele vaatamata oli see sot
siaalkomisjonis sees, valmis 
a ru tamiseks Ja parlamendi-
saali minemiseks. Oli viima
ne he tk . Lisaks to imub ok
toobris rahvusvahelise tööor
ganisatsiooni ILO Peakonve-

rentsi 84. merendus is tung-
järk, kus tuleb arutusele neli 
"konventsiooni j a üks soovi
tu s , mida meie meremeeste 
seadust tehes ka on vaja ar
vestada. 

Professor Inge Orgo, spet
sialist tööõiguse ja eriti lepin
gu vallas, pöördus meie poo
le, samuti mitmed teisecf kü
sisid, kuidas on ni isuguses 
seisus eelnõu arutlusele mi
nek võimalik. J a loomulikult 
tõstis küsimuse üles ka Raivo 
Paavo, kes on sotsiaalkomis
joni liige. 

P ä r a s t seda i s tumis t siin 
võeti vas tu o t sus , et nii see 
küll ei lähe. Selle eelnõu baa
sil, ku i seda p a r a n d a d a ei 
anna, tuleb teha eelnõu, mis 
käiks läbi kõik ekspertiisid ja 
oleks korrektne. See pole Ju 
valitsuse eelnõu ega ole läbi 
kä inud korral ikku kooskõ
lastusringi, nagu nii kaalukal 
seadusel olema peab. See on 
olnud lihtsalt ettevõ tu leping 
ja tellimustööna ära tehtud. 
J a nüüd on asi segane. Prob
leem on selles, et vastavaid 
spetsialiste on väga vähe ja 
see temaatika on vaga keeru
line. 

Parlamendi sotsiaalkomis
jon is tus selle eelnõu pärast 
"koos. Kohal oli ka ministee
riumi esindaja, samuti need, 
kes selle eelnõu esitasid. Hr. 
Paavo palus kõigile meie kü
s i m u s t e l e v a s t u s e i d . Erit i 
neid ei tulnud. Niisiis otsus
tati paluda valitsuse eelnõu, 
mis oleks läbi käinud eksper
tiisi j a korraliku kooskõlas
tusr ingi . See seaduseelnõu 
peaks ara käima nii justiits-
kui ka sotsiaalministeeriu
mis. 

Ühesõnaga, kaalukate eel
nõude tegemine tellimustöö

na j a es i tamine par lament i 
i lma ava l iku a r u t e l u t a — 
praegusel j u h u l ilma mere
meeste endi ettepanekuid ar
vesse võtmata — on ameti
ühingute kesknõukogu arva
tes lubamatu. Hr. Lember pa
lus, et kui tehakse komisjon, 
s a a k s i d ka n e m a d j u u r e s 
olla. See on täiesti arusaadav: 
nemad ei tunne küll nii hästi 
s e a d u s i j a konven ts ioone , 
küll aga t u n n e v a d tegelik

kust. Niisugust tööd on vajagi 
t e h a ko lmepoo l suse põh i 
mõttel: tööandjad, töövõtjad 
ja valitsuse spetsialistid. 

Eriku simus on meremeeste 
tööaegja muidugi ka vasta
valt palk. Kogu see mereelu ei 
ole ju üldse sarnane sellega, 
mis toimub maa peal ettevõt
tes. Reglementeerimine tööle
p ingu s e a d u s e b a a s i l on 
täiesti küsitav. Kui vaadata 
teisi Euroopa riike, siis seal 
on ikkagi eri aktid, mis seda 
reguleerivad. Kas on see üldi
ne ühine seadus või mingid 
teisel tasemel aktid, mis spet
sialiseerivad üht või teist Tcü-
s imus t — see vajab etteval
mis tamis t j a vaidlemist , et 
leida, mis oleks kõige parem. 

Ei ole põhjust vastu vaiel
da, kui on eraldi seadus. Aga 
siis peab see kokku minema 
teiste valitsevate tööseadus
tega, millele siin on siiski vii
datud. Kuid eelnõu ei kujuta 
praegu midagi selget: ei saa 
aru, kas on täiend neile või on 
algusest lõpuni täiesti loetav 
midagi muud kõrvale võtma
ta. Voi kui kõrvale võtta, siis 
mida konkreetselt? Noh, see 
on ühesõnaga tegemata töö. 
E k s s e l l epa r a s t , e t see on 
väga keeruline. 

Eelnõus vajab mis, s.o. sisu 
reguleerimist, ja kuidas vajab 
samuti reguleerimist. Kuidas 
oleks kõige parem — kas selle 
üle on ikka laialt vaieldud, 
selle üle mõeldud? 

Mis saab? 
Mida ma ennustan? Jur i s 

tid on n a t u k e pess imis t id , 
aga eks see tuleneb tegelik
kusest. Ei tea, mida valitsus 
teeb. Aga peaks tegema eks
pertiisi, mis siis tuvastab, et 
selles eelnõus on palju läbi-
mõtlematust, palju on regu

leerimata ja paljululeb teisiti 
reguleerida. 

Loodame, et seejärel — loo
dame! — leitakse spetsialist, 
kellega sõlmitakse leping. Me 
ei tea, kas see seadus oli valit
suse poolt õigusloome kavas 
või ei olnud. See on ka küsi
m u s , j a selgub võib-olla pä
r a s t j ä re lepär imis t . See on 
k ü s i m u s selle kohta, kes fi
nantseerib. Kui valitsus mak
sab , siis teeb ta enda, mitte 

mõne saadiku eelnõu. Ning 
saadab kooskõlastusringile, 
ja isegi mitmele, kui vaja, j a 
annab selle autorile kordu
valt ümber teha. 

Muidugi, kui senisele tegi
jale on juba palju maks tud , 
siis — seda on kurb arvata, 
aga loogiline —, see antakse 
temale tagasi. 

Võib-olla võiks siis ettepa
neku teha, et töötaks komis
jon. Aga ega komisjon ei kir
ju t a , kirjutavad ikka a inul t 
mõned. Komisjon käib koos 
j a a rvus t ab , aga k i r ju tada 
saab ainult jurist, ja nea ju
rist. Õigusloome on n.-ö. hoo
pis teine pilotaaž kui tavaline 
jur is t i töo. Seadusloome on 
loojning teadmiste baasil. 

Ühesõnaga, jääme lootma, 
et päras t ekspertiisi s aame 
jaole, ja tuleb normaalne ko
misjon, kes hakkab eelnõu 
arutama ja ümber vaatama. 
Mil moel ja kui palju, see on 
juba iseküsimus. Kardan, et 
ega ei taheta suurt liigutada. 
* l£t seda ikkagi tehtaks, tu
leb selle eest hea seista. Sel
leks ju kõik need meremeeste 
ametiühingud. 

V a a t a m a t a Ees t i a m e t i 
ühingute mentali teedile, et 
eraldatuses peitub jõud, on 
kogu maailm ometi vastupi
disel arvamusel. Üksinda ei 
kujuta sa endast jõudu, mida 
arvestab parlament ja muud 
inst i tuts ioonid. See selgub 
tegeliku elu käigus. Loodan, 
et nad on sellest aru saanud: 
niiviisi ühe laua taga saavu
tatud ühise arvamuse esita
misega lõpuks midagi muu
tub. Meremeeste ametiühin
gute liidriteni jõudis n ü ü d 
vas t see t u n n e , et üks inda 
prooviti-prooviti — j a mit te 
tuhkagi. Ausalt öelda, õudne 

eelnõu, ja juba parlamendis! 
Kas me siis saame öelda, et 
oleme head tööd teinud?! 

Keskliit hoidis siiamaani ka 
n a t u k e kõrvale: osa mere
meeste ametiühinguid kuu
lub siia, osa mitte. Aga loo
mulikult saab niisugust asja 
ajada ikkagi instants, kel on 
mingid kogemused , mingi 
e s i n d a t u s j a s i sse tööta tud 
meetod. 

Mari Vamba 

vadelt teabe saamise paran
damiseks. See vajadus kaas
n e b r a h v u s v a h e l i s t e kon
ventsioonide j a otsuste ellu
viimisega. 

MARSOURCE on kalandu
se ja okeanograafia infosüs
teemi loomiseks ning selleks, 
et viia läbi uuringuid kalava
rude säilitamiseks. 

MARVEL puudu tab laeva
ehitust ja selle tarnijaid. 

Palju kordi oli j u t u k s nii 
VTS, VTMS kui kaEDI raken
damine nii sadamates kui ka 
teistes transpordilülides. 

3 . Transpordi infrastruk
tuuri ja sellega seotud teenin
duse arendamine. 

Eriti puudutab see lähisõi-
tu , mis sõltub sadamais t ja 
nende infrastruktuuri aren
gus t . Multimodaalse t r ans 
pordi arendamiseta ei ole või-
ma l ik t ä n a p ä e v a s u u r t e l e 
nõuetele vastavat transpordi-
teenust osutada. 

T r a n s p o r d i k o r i d o r i d e s t 
rääkides mainiti seekord tun
tud Via BalticajSL Via Hansea-
tica kõrval ka Põhja mere
teed. See on po ten t s i aa lne 
meretee, mis viiks Euroopast 
Aasia teatavaisse piirkonda
desse. Arvatakse võivat seda 
mereteed kasu tada naf ta ja 
gaasi t ransport imiseks Ve
nemaalt Lääne-Euroopasse. 
M. Bangemann tea tas ette
vaatlikult , et paljud peavad 
seda projekti u toopi l iseks , 
ku id k a s see tegel ikul t nii 
utoopiline ongi? (Meil siin on 
neid, kel selle tee kogemused 
olemas). 

Nagu ütles M. Bangemann, 
oli Helsinki konverentsi ees
märk meelitada kõik Lääne
mere meremangijad aktiivse
le koostööle alaprojektide ko
misjonides. 

Ilmselt on kasul ik teada , 
mis suunas eurokoridorides 
merenduspoliitikat aetakse, 
seetõttu j ä tkame sel teemal 
edaspidigi. Reet Naber 

"Rotermann" 
Septembrinumbris on pal

j u ju t tu "Melooodiast" — ik
kagi u u s asi j u . Põhjalikult 
k i r j e lda t akse , mis n ü ü d 
Stockholmi-liinilt tuntud lae
vas teisiti on, sest oldi uuen
d u s k u u r i l T u r k u l aeva re 
monditehases. Tunnustatak
se ka naaberfirmat: "Erine
valt senis tes t kogemustes t 
j õ u d i s see laev meie k ä t t e 
kü l l a l tk i h e a s k o r r a s . On 
näha, et Estline on tema juu
res õige suure töö ära teinud 
j a teda hea peremehena hoid
nud." Kõneldakse ka sellest, 
kuidas uuel laeval saab meelt 
lahutada. 

Laiemalt kõneleb Tallinki 
sügishooaja uudistest turun
dusosakonna juhataja Han
nes Saarsoo, kes muuhulgas 
soovitab "Meloodia" liiniletu-
lekuga lisandunud võimalusi 
konverentsitu rismiks. 

Tehakse ka selgeks, kuidas 
s aab j a kui soodne on t eha 
kruisireis Soome. 

Üks lugu on Tallinki esine
misest transpordi- j a logisti-
kamessil, teine messist üldi
semalt. 

Tallinki turuosa ja reisijate 
arvu kasvu näi tavad diag
rammid. 

Ülevaate laevakaubandu-
sest teeb kaubandus-varus-
t u s o s a k o n n a j u h a t a j a Ülo 

Rekkaro. Selgub, et firma nel
ja l parvlaeval on kokku 14 
tax-free k a u p l u s t , k u s 
m ü ü a k s e mänguasju, mee
neid, parfümeeriat, to idu- ja 
tööstuskaupu ning et tax-free 
a r v e l d u s a a s t a on J u u n i s t 
juunini . Uusi kaupu valitak
se aga detsembri lõpus ja jaa
nuaris. 
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TÄNASES LEHES 
ON LUGEDA: 

»~ Laevaliini algus ja lõpp 

^ Kommentaarid lk 

<•* Tavatu õppus 

«•* Kelmilaev Slites 
blokeeritud 

>*~ Ajalooga silmast silma 

<•* Naissaare rahvaluulet 
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Meri põlvini. 

Samuti kui Stockholmi po
litseil on ladu leitud paatidest 
pungil, hakkab oma leiubü
roo tekkima ka Eesti merepii
rivalvel. Süs ta tänava sada
mast võib leida mastita jahi , ' 
seal on olnud merel t leitud 
Rootsist varas ta tud kaater . 
Kail on laevateelt leitud kast. 
aeij-njnll teisigi mereleide. 

Jultumus sai karistuse 
14. a u g u s t i e n n e l õ u n a l 

s a a b u s Piritale Soome j a h t 
"China" 4 inimesega. Soome 
gool oli teatanud, et väljasõit 

oo-mest oli vormistamata j a 
p a l u n u d t e a t a d a , kui j a h t 
Eestist tagasiteele asub. 

Järgmise päeva pärastlõu
nal ; isnski "China" to rmi -

Lainete vahelt on raske leida nii mastita jahti 
kui ka pooluppunud kasti. 

Merepolitsei 
hoiatusest hoolimata kodu
teele. Kapten arvas, et pöörab 
tagasi, kui ilm liiga halb on. 
Ligi 4 tundi hiljem teatas Tu
le tõr je- ja Päästeameti dis-
petšer merevalvele, et Tallin
nast 10 miili kaugusel on me
rehädas Soome jaht "China": 
mast on murdunud, mootor 
ei käivitu. Veidi hiljem teatas 
jahi kapten, et nad asuvad 5 
miili Tallinna madalas t lää
nes. 

N a i s s a a r e r ada r i j aam ei 
näinud jahti ei radariekraanil 
ega ilmsi. Jahi asukoht täp
sustati punaste rakettide abil 
poolteist tundi päras t appi
kutset. Poole tunniga olia ini
mesed päästetud, jahti ei lu
banud ilm pukseerida. Veel 
pool tundi hiljem olid inime
sed kuival maal. 

Nüüd seisab jaht piirivalve
laevade kõrval. Ongi merel ot
s imiseks eriti ebamugaval t 
värvitud: kere sinine ja tekk 
valge. 

Paar sentimeetrit veest 
väljas s 

Süs ta tänava sadamakail 
on roostes raudkast mõõtme

t ega u m b e s 1 ,3x2x0,6m. 
Ees t i s on h a r j u t u d kõike, 
mida enam vaja pole, parda 
t aha saa tma . See kast ujus 
vees nii, et üle merepinna oli 
vaid 5 cm ringis. Võib ette ku
ju tada , mis oleks juh tunud , 
kui mõni laevuke sellele otsa 
oleks kihutanud. 

Ärandavad paate 
10. septembri pärastlõunal 

6idas piirivalve Pärnu lahel 
inni kaatri "Progress" kahe

kohalise pardanumbriga. Ka
hel kaatris olnud noormehel 
puudusid omad ja paadi do
k u m e n d i d . Kontrol l imisel 
selgus, et kaatrit , mille par-
datahise esimene pool oli üle 
värvi tud, otsis j u b a 4. sep
tembrist taga Pärnu politsei. 
Noormehed ja kaater anti po- ( 
litseile üle. 

Kanistriga kiirabi 
Uus meremood on ära ka

sutada mootorikütuse hinna
vahet Soome lahe põhja- ja 
l õ u n a k a l d a l . Selleks tu leb 
Soomest lahkudes kaasa võt
ta niipalju kütust, et Eestisse 
pärale jõuaks, tagasi minnes 
aga tankid täis võtta. 

Kui ilm teekonda pikendab, 
võib kütus enne päralejõud
mist o tsa lõppeda. Sagene
nud on väljakutsed tehnilise 
rikke tõttu: kurdetakse moo-" 
tori riket ja palutakse puksee-
rimisabi. Merepiirivalvel on 
olnud hulk väljasõite ühisni
mega "Soome kü tus" . Mõni 
on k u r t n u d moo to r i r i ke t , 
mõni , et k ü t u s e h u l g a s oli 
vesi. Kontrollimisel on aga 
selgunud, et kütus on lihtsalt 
otsas. 

Suurimat ärevust teki
tas 30. augusti l abi palu
nud "Carolina" - paraja lai
n e t u s e g a lõppes k ü t u s , 
kaa te r triivis Naissaare ta
gant Soome poole tagasi . Et 
neid tol reedeõhtul leitaks-, oli 
paadijuht kõik õrna punased 
raket id vas tu taevast lask
nud. 

Abirohuks arva takse see, 
kui p ä ä s t a ne i l t kaa t r i t e l t 
ohtlikku olukorda sa t tunud 
inimesed, aga paatidega tege
lemine võiks olla mõne uus-
firma äriidee. 

Madli Vitismann 

Meresündmused 1. 

Otsingud ja pääste 
Tehniline abi 
Piirijuhtumid 
Kontrollitud 
aluseid 
Mayday 
Panpan 
Avariipoid 
Punane rakett 
Häiresignaalid 
kokku 
Meditsiiniline abi 
Mere reostus 
Muud juhtumid 

\^ Kokku: 

Põhja 
piirkond 

13 
15 
11 

14 
1 
1 

10 
10 

2 2 
3 

31 
100 
2 0 9 

Ida-
Viru 

1 

3 
4 

jaanuarist 9. 
Peipsi Pärnu 

5 5 
1 1 
6 2 

1 
1 

2 

3 
8 5 

22 16 

Hiiu
m a a 

5 
8 
2 

1 

1 
2 
1 

4 
1 
6 

19 
4 6 

septembrini 
Saare

m a a 
2 
6 

17 

1 

1 

1 

7 
2 3 
5 7 

MRCC 
Tallinn 

1 
1 

8 

8 

117 
1 2 7 

Kokku: 

3 1 
3 2 
3 9 

1 6 
1 
2 

2 2 
12 

3 7 
4 

4 7 
2 7 5 
48 l j 
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Laevaliini algus ja lõpp 

14. augusti "Eesti Päevale
hes" ilmus Piret Tali artikkel 
"Pärnus t saab R u h n u sõita 
uue laevaga": 

"Eile esitleti Pärnu jahisa
damas ja lahel ajakirjanikele 
Pärnu-Ruhnu liinile tulevat 
12-kohalist laeva Punch 
Craft IL /.../ 

23. juulil avati Pärnu-Ruh
nu laevaliin. Laevaga Anne 
võttis 105 kilomeetri ehk um
bes 57 meremiili läbimine 
aega kuus tundi. Inglismaalt 
pärit ja Soome lipu all sõitev 
üheksa aasta vanune Punch 
Crqft II katab vahemaa kolme 
tunniga. Alus on käigus igal 
reedel ja pühapäeval 

Laeva meeskonda kuulu
vad kapten, tüürimees ja 
omaniku soovil ka soomlasest 
kippar. Sõõgi-joogiga tegeleb 
teenindaja. /.../ 

Ühe otsa pilet maksab /.../ 
Rulxnlastele on sõit tänu riikli
kule dotatsioonile odavam 

Päästevahendeid, mille hul
ka kuuluvad päästeparv, -
vestid ja -ülikonnad, jätkub 
laeval 26 inimesele." 

Lõpp 
Igat reedet j a p ü h a p ä e v a 

jä tkus üheks nädalaks , sest 
j uba järgmisel pühapäeva l , 
25. augustil kell 22.20 sõitis 
"The Punch Craft II" Buruni 
mada l iku le , pa rda l u m b e s 
kakskümmend reisijat. Oma
nik Rolf Nordst rom, regist

r ee r i t ud He l s ink i s , agen t 
Eesti Vetelpääste Ühing. Esi
mene piirivalvekaater sõitis 
Pärnust välja 9 minutit ja tei
ne Treimanist 11 minutit pä
ras t seda, kui Pä rnu sada
makapten piirivalvele juhtu
n u s t t e a t a s . Ve t e lpääs t e 
mootorpaadil polnud võima-
lik välja sõ i t a , p u u d u s i d 
kompass(!) j a prožektorid. 
Tund hiljem väljus Pärnus t 
mereinspektsiooni laev. "The 
P u n c h Craft II" kap ten oli 
t e a t a n u d j ä r e l epä r imi se l e 
inimeste arvu kohta, et par
dal on 12 reisijat ja 5 mees
konnaliiget. 

Veel enne südaööd oli sel
ge, et "The Punch Craii ll-l" 
on lekk, kreen ja ühes pardas 
70 cm, teises 50 cm vett. 

Kell pool kaks olid kõik rei
sijad piirivalvekaatritel. Ilm
nes , et neid oli 19, 3 mees 
konnaliiget jäid veel laevale. 
Osa reisijaid j õud i s P ä r n u 
kell kolmveerand nel i , o sa 
kolmveerand kuus. 

Kapten Raivo Õiglas l ah
kus samuti öösel laevalt, sin
na jäi veel 2 meeskonnaliiget. 
Ta ei teadnud, kui palju reisi
jaid oli laeval, ega olnud tal 
esitada ka reisijate nimekirja 
viimasena tema laeva välja 
vormistanud Kihnu sadama
kaptenile. 

Päästevahendeid oli palju: 
28 päästevesti, 1 20 inimese 
päästeparv, 1 kummipaat j a 
2 kummiülikonda. 

Pukse r "Rudoi r tõi kolm 
p ä e v a hil jem "The P u n c h 
Craft II" Pärnusse, see tõsteti 
kaile edaspidist ootama. Pär
nu sadamakap ten juurd leb 
juhtumit. 

Moraali 
pole mõtet siinkohal kelle

legi lugeda , moraal i sel les 
loos algusest peäle ei leiagi. 
Tagajär jed panevad niigi 
mõt lema. Laevaomanik sai 
kaatri , mis 20-sõlmelise kii
rusega madalikule sõitnud. 
Kapten, oli ta siis pär i s - või 
lipu kapten , sai arvatavast i 
a ru , miks loetakse reisijaid 
kokku ja võrreldakse saadud 
t u l e m u s t k o h t a d e a rvuga 
p ä ä s t e p a r v e d e s . (Huvitav, 
kuhu kadus algul nähtavasti 
olemas olnud 6 inimese parv, 
vt. "Eesti Päevaleht"?) Loode
tavasti sai sellest n ü ü d aru 
ka sadamakapten. 

Kõige moraalitum tundub 
siinjuures vetelpäästeühingu 
osa - mis kaun i s vas tuolus 
ühingu nimega. Kas tõesti on 
Eestis inimelu odavam kui 
n a a b e r m a a d e s ? Võib ü s n a 
kindel olla, et samasugustel 
t i n g i m u s t e l Ees t i laevaga 
Soomes keegi ei sõidaks, rää
kimata laevaliinist j a reklaa
mist ajalehtedes. 

Õnnelik õnnetus, sest kel
legagi midagi hullu ei juhtu
nud. Ruhnu liiklusprobleem 
on aga ikka lahendamata. 

Madli Vitismann 

Reisi ja kom meriteid r 
Eesti Ajakirjanduslevi direktor MAIMO SOONE: Laeval oli juba 

noori, mina tulin peale Kihnust. Hirmu õieti ei olnud. Olime just 
meenutanud, et "Estoniaga" juhtus täpselt kuu aega hilisemal 
ajal, aga kui selgus, et vesi on põlvini, ja kuigi pime, on ilm soe ja 
vaikne, siis hirmu ega paanikat ei olnud. 

Meeskonnast oli kahju, nad sõitsid korrektselt ja see kõrvale
kalle pidi o lema üsna väike, sest veidi eemal oli juba 2m vett. 
Kas sõitis soomlasest või eestlasest kapten, seda ma ei tea. Mui
du oji laev mugav, vast anti Ruhnu vahet sõitjaile ka süüa, aga 
mingit baari meie sõidu ajal seal küll ei olnud. 

Keegi oli jäänud Kihnu maha, nii e t reisijate nimekiri ei klappi
nud. Mind võeti nimekirja küll alles päästelaevas. 

Pärast Pärnus küsiti, kas keegi va jab hoteili. Aga jõudsime sin
na alles hommikul poole nelja paiku. Ilm oli soe, auto ootas sa
damas. Sõitsime Tallinna ja tulime hommikul tööle. 

Tol päeval õiget rannailma ei olnud. Oli sombune, aga õhtuks 
läks selgeks ja päike tuli välja. Arvatakse ju alati: ega siis minuga 
midagi juhtu. Kõiki rahustas see madal vesi ja soe ilm. Aga kui 
meil poleks olnud "jalad põhjas", siis oleks ka pääsemine küsitav 
olnud - ootasime abi ju nii kaua. Lõpuks saime siiski väiksemale 
kaatrile ja sellelt suuremale kuiva jalaga. 

19. september Madli Vitismann 

Päästekommentaar 
Päästmine olevat võtnud kaua aega, Pärnu piirivalvepiirkon

na ülem ALVAR VALLAU: 
Minu arvates ei võtnud see kaua aega. Kuid piirivalvet püüti 

üldse mitte informeerida. "The Punch Craft II" palus abi lähedu
ses olnud kaubalaevalt "Sass". Seda kuulis Pärnu sadamakap
ten, kes sekkus kõnelusse. Seepeale läks kaater "Sassiga" ves
teldes üle teisele kanalile. Kuid nii suur laev ei pääsenuks ligi. 
(Appikutse vältimine raiskas terve veerandtunni - M.V.) 

Meiega oli hiljem sides kapten Õiglas, tema esimene teade 
oli 12 reisija ja 5 meeskonnaliikme kohta. Viimastena jäid kaatri
le Soome poole esindaja ja mehaanik. Munsterrollis oli kiprina 
ka vetelpäästeühingu esimees Benno Luts. 

Kumb kapten tegelikult kaatrit juhtis, põle teada. 

Päästekommentaar 
Piirivalveameti mereosakonna ülem JAAN KAPP: Pääste-

kaatri sai välja saata pärast seda, kui selgusid "Punch Crafti" 
koordinaadid, see jõudis Pärnust kohale vähem kui poolteise 
tunniga. Aga ootaja a e g on muidugi pikk. 

Et alati õigel ajal kohale jõuda - sellega on meil tõesti raskusi. 
Kopterit polnuks sinna madalasse vette mõtet saata. Pääste-
juhtumite korral - nende eest me maksma ei pea , inimeste 
päästmine on tasuta - saaks kopter öisel ajal välja lennata 30-
40 minuti pärast. Et meil on spetsialistide puuduse tõttu ainult 
kaks vahetust kopterimeeskondi, siis sõltub a e g sellest, kui kiiresti 
jõutakse nad kodudest kohale tuua. Ja suurim vints on ka vaid 
150-kilone. 

Laevadel on meil kolm valmisoleku astet. Esimesel juhul on 
masinad soojas ja niipea, kui kosk tuleb, antakse otsad ja min
nakse kohe välja. Sellises valmisolekus ei hoita laeva üle nelja 
tunni järjest. Teisel juhul on vaja välja sõita 30 minuti jooksul. Kol
mandal juhul tehakse tavalisi laevatöid, välja peab jõudma sõi
ta tunni jooksul. 

Hoopiski puudub meil tõeline suur päästelaev juhuks, kui mõni 
suur reisilaev va jab abi , see juhtub tavaliselt rasketes ilmastiku
oludes. Tegin et tepaneku jätta selleks otstarbeks superjääklassi-
g a "Livonia" Eestis eri ame tkondade ühiskasutusse, a g a see 
müüdi maha. Nüüd on meil talvel ikka üksainus "Kõu". 

Veel 21 . septembril kiitis „Eesti Päevalehe" ..Magasin": „Uus laev Puntch Craft II, mis 
juuli lõpus Ruhnu hakkas käima, on tõeline Miami Vice' i meenutav sõiduriist." 

Ametnikukommentaar 
Kuidas saab Soome laev Eestis reisiliinl pidada, veeteede 

ameti peadirektori asetäitja ARVO VESKIMETS? 
See laev pidi Eestist (mandrilt) Ruhnu ja sealt edasi Läti sada

masse sõitma. 
Tegime vetelpäästeühinguga lepingu, et nad tagaksid 4 nä

da la jooksul 10 sõitu Pärnust Ruhnu ja tagasi. Valitsuselt oli sel
leks väike toetus - 80 000 krooni. 

Esmalt valisime 3 partneri vahel , seejärel kahe laeva vahel. 
Kaks firmat tghtsid rohkem raha, üks esitas väga karmid tingi
mused täisvastutuse kohta. Lõpuks jä ime vetelpäästeühingu 
"Anne" juurde. Kuid lepingusse jäi klausel, et vetelpäästeühing 
võib laeva vahetada, näitamata, millise vastu just. Kui pakuti kii
remat laeva, mis sõidaks seejärel edasi Lätisse, anti luba 12 ini
mese veoks. Suurema arvu reisijate lubamine toob kaasa nõu
ded , mida olnuks raske täita. Muus osas, nt. uued päästepar
ved, olid kõik nõuded täidetud. 

"Anne" hakkas kä ima 23. juulist, kuid 5-6-tunnine sõiduaeg 
kedagi muidugi ei rahuldanud. Siiski, 4 näda la t 10 reisiga oli 
juba läbi ja me teg ime tasaarvelduse. Seejärel sai t egu olla 
vaid lõbusõitudega, mida sel kombel teha poleks tohtinud. 25. 
augustil sõitis kaater kella 16 paiku Ruhnust Pärnusse, seejärel 
Pärnust Kihnu. Leian, et peale võtta rohkem inimesi kui pääste
parves kohti on jäme rikkumine. Aga juurdlus veel käib. 
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Sadamakapteni kommentaar 
Kuidas saaks reisijaid Ruhnu vahet vedada, RE Tallinna Sa

dam Kesklinna Sadama kapten EDUARD HUNT: 
Peaks olema hea väike reisilaev kurri 30 inimese jaoks. Niisu

gust meil õieti polegi, seda tuleks otsida koos sadama rekonst
rueerimisega. See laev p e a b olema merekõlblik. Ühesugused 
nõuded on 12-36 reisija veoks. Alla 12 reisija nõutakse vaid nii in
dividuaalsete kui ka kollektiivsete päästevahendite olemasolu, 
üle selle arvu esitatakse raskemini tä idetavaid nõudeid nt. kaju
tite ja tualett ide kohta. Kuni 12 inimese sõidutamiseks on Eestis 
kaatreid küllalt, selleks sobiksid isegi veeteede ameti suuremad 
lootsikaatrid. Iseasi, kas see majanduslikult tasuv on. 

Sellisel laeval p e a b olema registritunnistus ja reisijateveo tun
nistus. Nõuded on püstivuse, päästevahendite jms. kohta, nii et 
vahe suure reisilaevaga on ainult reisijate mugavuse astmes. 
Eraldi nõuded on laevapere koosseisu ja kvalifikatsiooni kohta: 
kuni 12 m pikkusel laeval piisab kaatrijuhi tunnistusest, üle 12 m 
pikkusel laeva) peavad olema professionaalid. Selle kohta käib 
ohutu mehitatuse tunnistus, mis antakse viieks aastaks. Sada
makapten peab kontrollima sellegi tunnistuse olemasolu ja lae
vapere vastavust sellele. Näiteks automaatrool võimaldab loo
buda roolimadrusest. Kui sõit kestab alla 6 tunni, piisab ühest 
merevahi koosseisust. 

Rannasõidus võ ivad sõita kõik laevad, aga kui see on kom
mertstegevus (võetakse piletiraha), siis peab laev olema Eesti 
lipu all. "Kaubandusliku meresõidu koodeksi" § 3 võ ima ldab 
veoks ja pukseerimiseks Eesti sadamate vahel välislaevadele 
valitsuse loal erande id teha. Niisugune luba taot let i Hiiu- ja 
Saaremaa vahet sõitvale parvlaevale. 

Reisijate nimekiri p e a b olema igal juhul. "Kaubandusliku me
resõidu koodeksi" § 87 p. 4 lubab sadamakapteni l reisijate ni
mekirja puudumise korral laeva kinni p idada. 

Alkoholimüügiks laeval peab olema eraldi litsents. 
Agendid peavad olema litsenseeritud, vetelpäästeühingule 

see tegevus ei peaks sobima. 
Liini avamine peab o lema veeteede amet iga kooskõlasta

tud. Samuti p e a b olema Eesti kapten. 
Mida väiksem on laev, seda enam peaks e t te arvestama 

ilma ja muid asjaolusid. Meresõidupiirangud kehtestab tavali
selt klassifikatsiooniühing (tuginedes ehitajatehasele), või ka 
veeteede amet. 

* * * • » 

Mind üllatab, et niisugused juhtumid on meil võimalikud. 
Mis nüüd teha? Tänapäeval käiakse Kuu peal ära, aga Eesti 

riik ei suuda organiseerida Ruhnu vahet sõitmist. Sama prob
leem on Prangliga. See on Eesti valitsuse ja Saare maavalitsuse 

asi. Tuleks tõsiselt järele mõelda, kas riik on inimeste jaoks või 
vastupidi. Organiseerida kohalike elanike jaoks enam-vähem 
regulaarne reisiliiklus ei tohiks olla ületamatult raske ja keeruline. 

Turistide v e d u on a g a kommertsettevõtmine ja esmatähtis 
peaks seejuures olema inimeste ohutus. Saare maavalitsusel on 
olemas Poolas ehitatud kaater "Kiiko". (Saare maavanem Jüri 
Saar arvas, et see on juba ajale jalgu jäänud. - M. V.) Erakaatrid 
käivad küll Gotlandil, aga mitte Ruhnus. 

Alati leiab põhjuse, miks ei saa. 

Huvilisekommentaar 
Te olete lapsepõlves Ruhnus elanud. Millega toona Ruhnust 

mandrile sõideti, Eesti Merehariduskeskuse rektor PEETER VEE-
GEN? 

Kalapaat ide ja sõjaväekaatritega Roomassaarde. Ka "met
savaht" maandus põllule, tõi posti. Sama põld on praegugi ka
sutusel. 

Millega sinna järgmine kord lähete, kas oma jahiga? 
Võiks küll järgmisel suvel just jahiga minna, meil on need ole

mas. See oleks hea puhkuse veetmise idee. 
Millega peaks sinna saama sõita? 
Võiks sõita nii Pärnust kui ka Roomassaarest. Sõltub Ruhnu 

arengust ja sellest, mida seal tahetakse ette võt ta: kas säilitada 
sealne vaikelu või leida mõni muu võimalus. Oli kunagi kavaks 
kasvatada seal mingeid eriti puhtaid seemneid - puhas meri ju 
ümber. Kui seal hakkaks massiliselt turiste kä ima, kaotaks see 
saar v ä g a kähku oma väärtuse. Siis see ei ole e n a m Ruhnu, 
va id üks tavaline saar. Liiklusvahend sinna peaks olema mitte 
v ä g a suure mahutavusega, aga sinna peab pääsema ka jää
lagunemise ajal ja talvel. On võimalik val ida jääd läbiva praa
mi või õhkpadjal liikuva aluse vahel, a g a see on liiga kulukas. 

Paari-kolmekümne reisija laev oleks paras, aga kui iga päev 
käib üks turismigrupp, on seda liiga palju. Suurte gruppide ase
mel sobiks Ruhnule loodus- ja etnograafiahuviliste turism. Igasu
gune kaater peaks olema merekindel, võib-ol la ka dessantlae-
va tüüpi, millega mõni auto üle vedada. 

Ainult Ruhnu jaoks oleks see liiga kallis, a g a kui sõidaks kord-
paar nädalas, muul ajal teistele saartele, siis ehk tasuks ära. 

Ikkagi sõltub kõik sellest, mida Ruhnust tahetakse teha. Kui 
see muu ta suurte joomaste sel tskondade läbisõidukohaks, 
kuhu minnakse end välja elama, siis kannatab kohalik elu. Ruh
nu peaks olema eksklusiivse turismi jaoks. Kohalikele elanikele, 
on a g a vaja t ööd ja toimetulekuvõimalust - hüljeste ja kalade
ga nad end enam ära ei toida. Kui teha mingi ärikeskus või turis
mikeskus - vaeval t see majanduslikult väga tasuv on, aga kao
t ab kähku saare omapära , selle võlu, mis tal praegu on. Just 
jah i - ja loodusturism võiks olla Ruhnu tulevik,sest niisuguseid ini
mesi, kes tahaksid looduslähedast ja n.ö. äralõigatud elustiili, 
neid ikkagi on. 

Madli Vitismann 

Tavatu õppus 
19. septembril korra ldas 

pi i r ivalveamet koos "Vana 
Tallinnaga" õppuse, millel ra
kendati üsna tõepärast läh-
teolukorda. Vees olid päris-
inimesed, päästjatele tuli aga 
õppus sama ootamatult kui 
reaalne päästejuhtum. 

"Vana Tallinna" vanemtüü
rimees Aivar Savet: Koostöö 
oli meeldiv ja sai selgeks, kui
das kõik päriselt toimib. See 
on hoopis midagi muud kui 
kuiv lauatagune treening j a 
telefonisuhtlus. Tegime oma 
laevaperega säärase õppuse 
kuu aega tagasi j a piirivalvu
rid käisid v a a t a m a s . Nüüd 
nägime nende võimalusi. 

Teatasime, et meil on õppe-
häire ja vajame abi. Kasuta
sime oma päästepaati j a pii
r ivalve kummi k a a t e r tu l i 
appi Pirita jahisadamast . Et 
see oli esimene üh i sõppus , 
on raske öelda, kui kiiresti 
p e a k s abi meieni j õ u d m a . 
Nende kahemehekaa te r on 
küll välkkiire, mehed sellel 
tublid. 

Et inimesed olid laeva
le suh te l i se l t l äheda l , ei 

s a a t n u d me välja oma 
k i i r k a a t r i t , mil les on ka 
päästevõrk. 60 inimest ma-. 
hutava päästepaadi manöö
verdamine on aeglasem, ka 
päästevõrku selles pole, aga 
suutsime siiski inimesi veest 
välja a ida ta . Piirivalve kiir-
kaatrisse saab päästevõrgu-
ga tõsta ka teadvuseta inime-
si._ 

Üks õppuse elemente oli 6 
inimese päästeparve proovi
mine : 2 õpi las t pidid selle 
vette viskama, et näha , kas 
lapsed jaksavad seda. Para
ku päästeparv ei avanenud. 
J u h t u b , et ka miljonist lan
gevarjust üks ei avane ... 

Nende inimeste jaoks, kes 
reaalses olukorras vees on, 
jooksevad minutid muidugi 
väga aeglaselt. 

Kapten Kalle Juurik: Õp
puse mõte oli kogemusi saa
da. Lasime kaks piirivalvurit 
ja kolm meie meest lootsiuk-
sest välja, nad ujusid kohe 
eemale. Olgu naljaks öeldud, 
et ü h e l e meie o m a d e s t , 
maadlejast turvamehele Ni
kolai Roosimäele tegime sel

lega sünnipäevakingi , et ta 
ära päästsime. 

* * * 
Piirivalveameti mereosa-

konnas anti oma_tegevusele 
k a r m i m h i n n a n g j a otsi t i 
vigu. Leitigi niihästi viivitus 
abipalve edastamisel, kehva
poolne side, päästeparve mit-
teavanemine kui ka kivi part
neri kapsaaeda: "Vanal Tal
linnal" puuduvat päästerõn
gad. Viimase väite lükkas va
nemtüür imees kohe ümber: 
laeval on nii liinide, tulede 
kui ka suitsupoidega pääste-
rõngaid rohkem kui küll. Se
d a l a a d i õ p p u s t o t su s t a t i 
kindlasti korrata. 

* • * 

Õppelaev "Arzamass" on 
nüüd ümber paiknenud Balti 
Laevaremondi tehase sada
mast piirivalvelaevade kõrva
le - käimaks käinud ülejõu. 
Uues kohas maks takse na
t u u r a s : igal aas ta l tuleb ta
suta kursus korraldada 200 
piirivalvurile ja 50 merehari
duskeskuse kadetile. 

Madli Vitismann 

Kelmilaev Slites blokeeritud 
H o n d u u r a s e p e t u l i p u g a 

" Orion II", mis sõidab Läti 
Riia ja Gotlandi Slite vahet, 
on jätkuval t SEKO m e r e 
m e e s t e l b lokeer i tud . E t 
ü l d s e saada S o o m e ke lm-
reederit Kari Erikssoni läbi-
rääkimis laua taha, pidid 
SEKO m e r e m e h e d laeva 
blokeerima. Laev on ehita
tud USAs 1943. a. allveelae-
vaküt iks ja ümber ehi tatud 
r e i s i l aevaks 1 9 5 0 . a. ning 
vareni sõitnud Põhjamaade 
rannasõidus . 

Kui see' ühel augustihom-
mikul Sl i te lähedal udust 
välja sukeldus , pe i t i s udu 
esmalt vigasust. Kui "Orion 
II" lähenes kaile, näitas ta 
oma karedat o lemust . See 
vana daam pidanuks ammu 
pensionile jääma. Loomuli
kult tekib küs imus , kuidas 
söandatakse välja minna 
sellise vanarauaga. 

Vastus on, et Soome kelm-
reeder Kari Er iksson söan
d a b . Ta j uh ib koos variisi
kus t poja Mikaeliga juun i s t 
saad ik sadu reisijaid kolm 
korda n ä d a l a s Riia j a Slite 
vahet. Tal ei ole mingit sertifi
kaati vedada reisijaid Root
sist, üksnes Riiast ja tagasi. 

Meresõiduinspekts iooni l 
on p a a r k ü m m e n d p u n k t i 
märkusi . Meresõiduinspekt-
sioon üt leb ü h e s kommen
t aa r i s , et laeval ei ole seda 
standardit, mida Skandinaa
via reisijad ootavad, kui sõi
davad reisilaevaga. Isegi ka
j u t i t e s u u r u s t j a san i t aa r -
r u u m e ei ole u u e n d a t u d 
1950. aastast peale. 

23-liikmelisel laevaperel ei 
ole mingit ITFi (Rahvusvahe
lise Transporditöötajate Fö
deratsiooni) heakski ide tud 
lepingut. Kari Erikssoni kül
g e h a r j u t a t u d tava , varem 
sõitis ta lepinguta Soome ja 
Riia vahet.Soomes on Soome 
võ imude n õ u e 2 mil jonit 
(Rootsi) krooni, ta on Soomes 
välja teeninud ka trahvi ma-
j a n d u s p e t t u s t e p ä r a s t . Ta 
hiilis Soomest 1992. aastal 
laevaga Vahemerele, kus ta 
sõitis muuseas Küprose-lii-
nidel. Läti meremeeste ame
tiühingul, Läti Kaubalaevas
tiku Meremeeste Unioonil on 
tema vastu nõue 20 000 dol
larit eelmise laevapere eest. 
Sel põhjusel j a seepärast , et 
o m a n i k on s o o m l a n e j a et 
"Orion II" sõidab Lätis, on ka 

Soome Meremeeste Unioon ja 
Läti meremeeste ametiühing 
suurimal määral konflikti se
gatud. Lätis ei ole mingit sea
duslikku võimalust teda pea
tada, Läti meremehed on ka 
läbi ITFi soovinud SEKO me
remeeste abi, et saada laeval 
lepingut. 

Streigimurdjad 
kinnitasid 

Kai ääres keeldusid sada-
ma"valitsejad", kes on orga
niseerunud SKTFi, solidaar
selt tegelemast laeva kinnita
misega. Reederi agent Slites 
oli ü ü r i n u d b lokimurdjad , 
kes pidi hoolitsema "Orion II" 
kinnitamise eest. 

Agendi esindaja süüdistas: 
et laev oli nii väike, ei olnud 
vaja sadama"valitsejate" poo
le pöörduda. ITFi inspektor 
Johan Skottborn selgitas tal
le, et hoolimata sellest, kes 
töö ära teeb, on laev jätkuvalt 
blokeeritud. 

Siis tõus i s k ü s i m u s , kas 
SEKO meremehed hakkavad 
füüsiliselt kinnitamist takis
tama? 

"Püüdsime niikaua kui või
malik lahenduseni jõuda lä
birääkimistega. Me ei kasuta 
drastilisi meetodeid, kui see 
ei ole absoluutselt hädavaja
lik. Me anname talle võima
luse läbi rääkida," ütleb Jo 
han Skottborn. 

Laev kinnitatakse ning Jo-
h a n S k o t t b o r n j a Tommy 
Molloy ITFist Londonist lähe
vad pardale. Nad takistavad 
kõigepealt "Orion II" kaptenit 
p a r d a l e t u l e m a s t . P ä r a s t 
arutamist peavad nad kohtu
ma Kari Erikssoniga. 

Kulub mõni tund, siis tule
vad J o h a n S k o t t b o r n j a 
Tommy Molloy tagasi , kuid 
mitte lepinguga, vaid luba
dusega läbirääkimiste kohta. 

"Me hoiame bloki äraoota
val seisukohal. Kari Eriksson 
väitis, et kuna ta pole enam 
omanik, peab tal olema täis-
võim, et pidada läbirääkimisi 
formaalse omaniku, omaen
da poja Mikaeliga. Ta saab 
tähtaja, kuni laev tuleb järg
misel nädalal tagasi, kui siis 
ei ole midagi tehtud, võtame 
mee tmeid , " ü t l e b J o h a n 
Skottborn. 

Veel pole ei isa ega poeg 
Erikssonid vastanud läbirää-
kimiskutsele. Iga he tk võib 
p u h k e d a t õ s i n e konfl ikt . 
Agent Slites on samuti teata -

Fiffelbät blockerad i Slite 

nud, et ta ei kavatse edaspidi 
blokimurdjate poole pöördu
da. 

L. Börje Graf 
"Sjömannen" 1996, nr. 4 

Toimetuselt. Läti a j a l e h e 
" Juras Vestis" toimetusest tea
dis Anita Freiberga, et "Orion 
II" sõitis Honduurase l ipu al l 
kolm korda nädalas, esmas
päevi t i , kolmapäevit i ja ree
det i Gotlandile ning oli kogu 
a e g väl ja müüdud . Viimasel 
reisil olnud 80 reisijat saadet i 
lennukiga tagasi, kui laev seo
ses l a e v a o m a n i k u ja ITF-i 
kon f l i k t iga Rootsis arest i t i . 
Meeskond jäi aresti. Läti me-
rendusadministratsiooni esin
dajad on kohapeal asju selgi
tamas. 

Mida teha 
merehädas? 

19. septembril viis Järveot
sa kool esimese Tallinna üld
ha r iduskoo l ina läbi mere -
p ä ä s t e k u r s u s e õp i las te le . 
Selle väga vajaliku kursuse 
korraldamise algatajad olid 
Haabersti Vabaaja Keskus, 
Noorte Mereklubi j a Piirival
veamet. Kursusel tu tvusta
sid piirivalve m e r e p ä ä s t e -
spclsialistld Inno Borodenko 
ja Silver Vahtra merel käitu
mise tavasid j a ohutusnõu
deid, mida tuleb merel viibi
des täita. Nad selgitasid, mil
lised võimalused on merel 
hätta sattunul enda või kaas
laste aitamiseks ning kust ja 
kellelt abi saada. 

Jutule järgnes õppus. 
Reet Naber 
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Sellest on veidi üle kol
mekümne aasta, kui mootor
laev "Jaan Kreuks" aeg-ajalt 
Ingl ismaal kä i s . Merekooli 
praktikapäevil õnnes tus mi
nulgi mõni selline reis kaasa 
teha. 

Need olid pikemad kui üks 
keskmine Euroopa-ots — va-
l u u t a p ä e v i seega r o h k e m . 
Mis aga veelgi t ä h t s a m : sel 
maa l aeg-a ja l t s t re ig i t i . Ei 
juhtunudki nii harva, et dok-
kerid oma tööandja te poolt 
pakutavaga r a h u l ei o lnud. 
Nii et kui täppi läks, oli meie
sugustel l isateenis tus kind
lu s t a tud . Kuni Suurb r i t an 
nia proletariaat oma õiguste 
eest võideldes sadamavära -
vad lukus hoidis, sisenes pu
nase proletariaadiga mehita
tud kaubalaev mereväravast, 
ning paari brigaadi jagu strei
gimurdjaid oligi o lemas . J a 
siis: ei m u u d , kui et kuidas 
töö, nõnda palk... Aga palka 
j agus igale osalisele kasuka 
jagu ning enamgi. Naiste nai-
l o n k a s u k a s m a k s i s n imel t 
vähe seal ja palju siin... 

Need reetmise hinnaga os
tetud kasukad olid küll otse
kui inglaste n a h a s t t eh tud . 
Aga kui sind ennast kogu aeg 
aina pügatakse, ei siis saa nii 
pirtsakas olla. Selline on elu, 
nagu p r a n t s l a s e d ü t levad . 
Liiat i oli l a e v a s ka k inde l 
eestvedaja esileninlase näol 
olemas. Tema kaup le s käte 
värisedes h inna "üle ja lõi ka 
ise leninlikult käed külge. 

Tookordne Londoni-ots al
gas kurjakuulutavalt. Kõige
peal t t ões ta s Põhjameri , et 
teda mitte ilmaaegu ei kutsu
ta Põhja Ookeaniks. Kui siis 
ikkagi Thamesi s u u d m e s s e 
jõudsime, sundis tihe Albioni 
udu meid s i n n a a n k r u s s e 
jääma. Ühesõnaga, ootasime 
merel ilma. Sellise uduga võis 
meri (jogi) edasiliikumise kor
ral liht bait õtsa lõppeda-, 

V: ,.i seisin teise mehaani-

Ajalooga silmast silma 
kuga m a s i n a v a h t i . See tä 
hendas öö tunde kaheteist^ 
kümnest neljani. Et peamasi
nad seisid, oli teine mehaanik 
lä inud kaptenis i l la le te i se 
t ü ü r i m e h e g a j u t t u a jama. 
Mina omakorda pesin para
jasti hoolega õliseparaatorit, 
kui äkitselt ülevalt h i rmsat 
ankrukettide raginat kostma 
hakkas. Samal hetkel pistsid 
möirgama mõlemad mas ina 
telegraafid: "Täiskäik tagasi!" 
Kargasin kaltsuga käsi püh
kides peadiisli j uh tkang ide 
kallale ja samal ajal kuulsin 
ukse mürtsatust masinaruu
mi šahtis ning tumedat müt-
satust all, enese kõrval. Olin 
omateada kiire poiss, ja mul
le j ä ä b t ä n a s e n i mõ i s t a tu 
seks, kuidas ikkagi üle nelja
kümnene mees jõud i s oma 
diisli minu omaga pea ühel 
ajal kä ima l a s t a . Ta, kur i 
va im, h ü p p a s rõdu pea l t 
alla?! Seda fenomeni ei osa
nud asjaosaline ise ka hiljem 
seletada. 

Ent laev oli pää s t e tud , j a 
saatuslik kokkupõrge jäi ära. 
Teine tüür rääkis pärast va
hikorra lõppu, et ü k s s u u r 
norrakas oli otse meie laeva 
vööri ees j ä r sku u d u s t esile 
kerkinud. Nina vastu nina ei 
olnud vahekord sugugi meie 
kasuks. Tuürman olevat siis 
mehaaniku masinasse wisa
nud. Ankru peli j u u r e s aga 
valvas pootsman. See oli esi
mene kord, kus ma tõeliselt 
meisterliku ankru te ja pea-
masina(te) koostööga kokku 
puutusin. Laevahukk või vä
hemalt tõsine avarii jäi mõne 
meetr i k a u g u s e l e . Lõuna
lauas kiitis kapten kõiki osa
lejaid. 

Hommikul udu hnjus jn me 
sisenesime sadamasse So-

Käibele tuleb 
vee l üks merel ine 

mark 
VAINDLOO SAAR 1930. AASTATEL 

Tliletom 
Elumaja 
Surnuaed 
Signaalmast 
Võlvitud kelder 
Suurkivi (Stenskär) 
Petrooliladu ja saun 
Rannakuur, paat ja sild 

„. Vainopea kalurite onnid 
~\\ 10. Meteoroloogiliste vaatluste kapp 
£ 11 Mootor rjpneraatori hoone raadiojaamale 

2 5 . s e p t e m b r i l es i t le t i 
Peapos tkon to r i s Vaindloo 
tuletorni kujutisega marki, 
a u t o r i k s i kka s e e s a m a 
Roman Matkiewicz, kes 
on teinud ka kõik varem 
i l m u n u d m e r e g a s e o t u d 
margid. Komplekti kuu
lub muidugi ka ümbr iku j a 
esimese päeva templi kujun
dus. 

Vaindloo tuletorni saamis
loo kohta on margi autor järg
mist kirja pannud: 

Kõige kaugemal põhja pool 
Eesti territooriumil asub lage 
kivirahnuline Vaindloo saar 
(Stenskär). See on piki meri
diaani mandrist 16 miili kau
guse l : s a a r e p i k k u s N —S 
suunal on 512 m, laius 149 m 
ja kõrgus 8,5 m. 

1805 . aas ta l vaatas Admi
raliteedi departemang eelarve 

läbi ja o tsus tas muude üles
annete kõrval ehitada päeva-
märgid mi tmele s aa re l e j a 

neemele. Nende hulgas oli ka 
Vaindloo saar. Hiljem kavat
seti samale kohale ehi tada 
tuletorn. 

1871. aastal ehitati Vaind
loo saarele lõpuks meie ran
dade madalaim, 17 m kõrgu
ne malmtule torn , mis a sub 
keset saart ühel kõrgemal ko-

dam töötas seekord täie raua
ga. Aga eriti see meid ei kur
v a s t a n u d : n a u t i s i m e e t t e 
kohtumist "Cutty Sarkiga". 

See omaaegne super- tee-
klipper seisab Greenwichis 
purjelaevade muuseumina , 
j ä ädvus t amaks igavest mä
l e s t u s t n e n d e s t v a p r a t e s t 
meestest , kes kunagi purje
kail merele lä inud, s amut i 
neis t , kes merelt tagasi tul
nud ei olegi. 

Alus ise on säilitanud oma 
kunagise hiilguse j a hoitud 
Ideaalses tehnilises seisukor
ras . Esimesel pilgul tundub, 
e t s ee pur jede ta i l u d u s on 
tulnud siia provianti ja mage
d a t ve t t võtma n ing kohe
kohe heiskäb uuesti purjed. 
Nii mereklaar näib see kuna
gine lõunamerede vallutaja, 
kelle nimel oli lühikest aega 
India—Euroopa-otsa kiirus-
rekord . Luges j u s t see o ts , 
sest kes ees, see mees: esime
sena kohalejõudnud tee luks 
kõrgema hinnaga. Tollasele 
r eko rd i l e ä r a t e g e m i n e on 
auas i isegi praegustele kau
balaevadele. Neil aastail, mil 
mina "Cutty Särki" imetlesin, 
oli see aga vaid vähese te le 
jõukohane. 

Laeva sisemuses, laadungi-
ruumis , olid eksponeeri tud 
pal jude pur jekate vööriku-
jud, enamikus rinnakad nai
sed. Eks sellepärast, et palju
del laevadel on ikka naiseni
med j a ingliskeelne ship on 
naissoost. Ninakujudena esi
nes ka mehi, kuid need olid 
küll rohkem hirmutamiseks 
kui imetlemiseks mõeldud. 
Naisekuju meenutab aga me
rel seda , kelle peale mere
mees pikkadel reisidel mõt
leb. 

Paljude laevaninade kohta 

l k TALLINN ^ 

^ O O T O ^ ° 

+* Ümbriku, *+• templi 
^ ja margi kavand. 

hal koordinaatidega N 59°49* 
ja E 26°22\ Torn on valge ja 
ümmargune. Valge tuli pais
tis 13 miili kaugusele. Kunagi 
oli tuletorni j a Kunda vahel 
telefoniside. Torni juures oli 
veel udukell, signaaljaam ja 
morselatem. 

T ä n a p ä e v a l on tu le to rn i 
j u u r e s mas t j a helisignaali 
aparatuur ning päikesepata
reidel töötav automaat. 

Eesti Meremeeste Liit 

„Meremehc" 
eriväljaanne 

on legende. On ka "Cutty Sär
ki" kohta. Selle kohaselt jäli
t a s laeva omanikku needus 
— üks lühikese särgiga nõid. 
Veetleva Nõia-Ella fotorobot-
ki oli stendil väljapanemist 
leidnud. Fotomontaažil püü
d i s r e e d e r s u r m a h i r m u s 
tema eest tormisesse öösse 
pageda. J u seepärast sel lae-
valgi nii kiire minek oli! Re
kordeid on ikka tuule ja do
pingu toel püstitatud. 

Sealt jäi veel meelde legend 
laevast nimega "Red Händ". 
Käsi oli tõepoolest punane , 
seda võis sea lsamas laeva-
plagul näha. Veelgi enam, see 
käsi oli verine, otsekui äsja 
otsast raiutud. Siitilmast lah
k u m a a s u t a v laevaomanik 
pärandas laeva sellele poega
des t , kelle käsi es imesena 
laeva parras t puudutab. Po
j a d söös t s id i sa sur ivoodi 
j u u r e s t joostes sadamasse . 
Noorem kippus valedam ole
ma. Vanem haaras siis otsus
tavalt vöö vahelt abordaaži-
noa, raius maha oma labakäe 
j a allesjäänud käega visatu
na jõudis verine käsi esime
sena pärale. Legend oligi sün
dinud. Värske laevaomanik 
r is t is laeva. Tõeliselt ka rm 
a j a s t u tõel ise l t ka rmide 
meestega... 

V a a d a t e s "Cutty Särk i" , 
seda omaaegset merede imet 
veidi eemalt, tuli paratama
tu l t silme ette Stockholmis 
nähtud pilt tollal tegutsenud 
merehiiglasest "Queen Elisa
beth", mis rabas oma mõõt
metega. J a ma mõtlesin, et 
kunagi j ääb temagi tähista
ma oma a j a s t u t , nii nagu 
"Cutty Sark" on peatanud aja 
oma tegutsemisaastates. 

Muidugi on Greenwichi 
t äh t sa im vaa t amisvää r sus 

t e m a "naba" — nul lmer i -
diaan. Tähtsaim küll, aga iga
sugune disain tollal nullmeri
diaani asukohas puudus. Nii 
oli see tollal , ko lmekümne 
a a s t a eest — praegu võib ju 
kõik teisiti olla. Oli vaid üks 
observatoorium, seegi pisike. 
J a ü k s a i n u s teleskoop. Tä
his tamaks teises tasapinnas 
asetsevat ekvaatorit ennast, 
oli tagahoovis maapinnale ja 
seinale valge värviga võõba
tud lai Joon. Seal sai siis ühe 
jalaga Lääne- j a teisega Ida-
poolkerel seista. Kel oma apa
raat või kaamera kaasas, sai 
pilti t eha , kuid kohalik tee
nus puudus . 

Aga nüüd selle kirjapaneku 
a lguse j u u r d e tagasi . Teist 
korda nägin ma ankrute tant
su reisi ajal Rootsi järvedele. 
Pikk m i t m e p ä e v a n e t õ u s 
mööda lüüsidega tõkestatud 
jõge(sid) oli sihtpunkti jõud
mas , kui kõik vabavahi me
hed, kes olid t u l n u d tekile 
huvitavat ümbrus t uudista
ma , n a g u ü k s mees j ä r sku 
pead pöörasid. J a oli, mida 
v a a d a t a . Ühe roots i laeva 
peamasin kas lootusetult hi
l ines või siis enam ei pida
nud. Olukorra päästis kapte
ni j a p o o t s m a n i ankrupe l i 
manööver. Kahe ankru ketti
dega oskuslikult manööver-
dades pöörati lappi ja peatati 
täiel käigul otse lüüsivärava-
le tormav laev. Aplaus kaldalt 
ja teistelt laevadelt oli vägev. 
Seda ei olnud küll üldises lär
mis k u u l d a , e n t n ä h a võis 
küll , ku idas inimesed käsi 
kokku t a g u s i d j a pöidlaid 
püst i hoidsid. Hokilahingu-
test tuttav "Heija! Heija!" kos
tis kõvemini. 

Tol hetkel vilksatas saatan
lik mõte , et k a k s ilma kol-
mandata ei jää. Ega jäänud
ki. Ainult et kolmanda korra
ni oli s i is veel kaks a a s t a t 
aega. 

Arvo Uuk 

Anekdoodid 
sünnivad tõsielust 

Naissaarel on tekkinud oma uusfolkloor: naljakad juhtumid, 
mida räägitakse ikka ja jälle, mõnd juba teist-kohnat aastat. 

Kus on bussipeatus? 
Sattunud Suurupist Miiduranda või vastupidi sõita tahtnud 

kalamees videvikus Naissaarele. Esimesena kohtas ta piirival
vureid, kellelt küsis: "Kuspool on 54. bussi peatus? Kell on pal
ju, pean kiiresti tööle jõudma." Piirivalvurid vastanud: "Bussi
peatust siin ei ole, meil käib rong." 

Karistuseks sääskede kätte 
Piirivalvurid räägivad hirmsatest Naissaare sääskedest, kes 

olevat eriti suured ja kurjad. 
Toonud ilusal suvepäeval ühe riigiasutuse kaater Piritalt 

saarele purjus ja palja seltskonna ning pööranud seejärel taga
si. Saamata õieti arugi, kuhu sa t tunud , Jä tkanud seltkond 
poolelijäänud päevitamist . Aga õhtul , kui sääsed pidavat 
mundris tki läbi torkama, teinud ujumispükstes seltskond 
õige, ägedat sääsevehkimistantsu. Kuni sama kaater, mis nad 
toonud oli, õnnetud jälle tagasi viis. 

Jaam on sadamakail 
Rongijaam kujutab endast puutrepp! sadamakail, jaama

hoone asemel on Vene sõjaväe pääslamajast agara soomlase 
tehtud baar. See on tänavu ka töötanud, täpselt 4 päeva. Hin
nad olnud hirmsad, aga baarineiud kenad. Miskipärast seos
tatakse baari sulgemist nende ajakirjanike visiidiga, kes käi
nud vaatamas tuletõrjeharjutust "Põlev saar". 

*":: \ 

.<*»«^*»Ä«* 
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Naissaare paradoks: täiesti rahumeelne kiisu sõjamoona 
uurimas. 
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Seekordne, järjekorras kuues turismimess 406 
eksponendiga 25 riigist nägi välja töine ja soliidne, 
ilma eriliste atraktsioonide või tõmbenumbriteta. 
Vaid üks suur Visa-kaart tatsas ringi, vaene higis
tav inimeseloom peadpidi seal sees . Muidugi oli 
autosid, paate , busse ja televiisoreid ka näha, sa
muti mõni laevamudel. Aga üle kõige valitses Tema 
Kõrgus Paber kõikvõimalikul kujul ja olekus: bro-
šüüride, buklettide, teatmike, plakatite ja lihtsalt 
lehekeste kujul, peaaegu kõik loomulikult värvili
sed ja heas trükis. Sisuks muidugi põhimõtteliselt 
üks ja sama: meil on seda ning toda, meie oleme 
kõige pa remad . Asjalikkus j a s tabi l iseerumine, 
võiks vast öelda seekordse turismiäri tippürituse 
kohta. 

Ka merega seotud ettevõtete esitlemisel mingeid 
kvalitatiivseid muutus i ei täheldanud. Kataloogis 
leidus neid viisteist, näitusesaalides päris kõigile ei 
õ n n e s t u n u d k i aga jälile j õ u d a . Esiline'igi firma
märk osutus seekord puudu olevat. See-eest kut
suti oma laeva lähedalt vaatama nii spetsialiste kui 
muidu messik-ülastajaid, j a täiesti võimalik, et ka
sutegur oli suuremgi Kui messiboksis paberite jaga
misel. Tallinki logo paist is endiselt päris suurelt 
heas käidavas kohas, vana tuttav tunnuslause oma 
laeva ära tundmises t samut i . Vaid eelmis(t)e aas
tade) veerenni j a selles hulpivate laevukeste asemel 
nirises vesi seekord üle postamendile paigutet roo
saka ümmargu se-ümmarguse muna . J a paberitoo
dete stend oli igati rikkalik. 

Konkurentfirmade Silja, Vikingi ning Eestin Linja-
ti boksidest ei jäänud ka midagi huvitavat meelde, 
vast välja arvatud see, et viimase ju tud näisid ena
mikus väga soomekeelsed olevat. 

Mereturismi assotsiatsioon, mis endiselt tegi tä
nuväärset tutvustustööd väikesadamaile, esines 
ikka oma vana tuntud paadiga, ja Lohusalu sada
ma kaartki näis seal sees samasse kunstilisse asen
disse paigutatud olevat kui mullu. 

Messi avas peaminister Tiit Vähi. Samas anti ka 
p idul ikul t üle tur ismif i rmade liidu seekordsed 
auh innad . Parimaks turismiobjektiks tunnistati 
Niitvälja golfirada. Tunnus tamis t leidis ka Pärnu 
Rannahotell. Pressikonverentsil oli kohal majan
dusminister Andres Lipstok, kes esines ka lühikese 
sõnavõtuga. Turismifirmade liidu ja turismiameti 

Tourest '96 
tegelased andsid ülevaate turismimajanduse sei
sust. Selgus, et tänavuse aasta I poole turismitulu 
on juba kolmveerand terve möödunud aasta omast 
ja et ühe-päeva tur is t kulutab Eestis keskmiselt 
umbes 1000 ning ööbima jääv turist üle 3000 kroo
ni. Välismaal olevat hakatud rääkima, et Eesti tu
rismis toimib Praha efekt — Tšehhi vastu nimelt on 
maailmas juba mõni aeg tohutu turismihuvi. 

Siseturism on samuti hoogustunud — 42 prot
senti n.-ö. reisimisvanuses elanikkonnast reisis ni
melt Eestis, mis ongi hea — jätab tulu oma riiki. 

Messil korraldati ka Eesti riigi, PHARE ja Norra 
valitsuse toetusel valmis saanud turismiinfo süs
teemi esit lus, mis toimib kahes keeles — eesti j a 
inglise keeles. 

Traditsioonilise messi aegu korraldatava turis
mialase seminari teema oli seekord "Eesti roll Lää
nemere kruisiturismis", mille kavas esinesid teiste 
seas ka Peeter Voikov Pärnu sadamas t ja Marje 
Braunbrück E-Liini AS-ist. Mari Vamba 

* * * 
"EstlineV kaubamärki messil näha polnud. "Meie 

boks on laev", olla firma kuulu tanud ja kutsunud 
reisikorraldajad esimesel messipäeval "Regina Bal-
ticaga" tutvuma. Laupäevaks kutsuti sinna linna
rahvast , kuid sedavõrd s u u r t huvi polnud keegi 
oodanud. 

Sajad külastajad ummistasid D-terminaali juba 
veerand tundi enne "lahtiste uste" avanemist, j a 
rahvas t voolas pidevalt j uu rde , kuni sabaots oli 
j u b a tänaval . Kui lõpuks hakat i inimesi laevale 
laskma, tekkis sadamahoones rüselus. Ligi tunni, 
paljud lastega, olid oodanud juba laevale jõudes 
stressis. 

"Regina Baltical" oli külastajate teekond häs t i 
läbi mõeldud j a tähistatud, võimaldades tutvuda 
kõigi ühisruumidega. Paraku jäi laevgi nii suurele 
ühtaegu sisenevale rahvahulgale kitsaks. Sellegi
poolest lasid lapsed hea maitsta morsil-jäätisel-
kommidel, tä iskasvanud kohvil-küpsistel. Reisi-
looside pakk muudkui kasvas. 

„Hansa tee" ja „Reis ieksper t" eksponeerisid 
ruum ülü. 

nende konkurendid kirevust. 

"EstlineT "boksis" käis paari tunniga ligi 3000 
inimest. Kahjuks polnud reisisadam aru saanud, et 
seetõttu oli lahtiste uste päev ka D-terminaalil. 

Madli Vitismann 

Busside-autode kõrval oli üks kahes t paadis t 
Meretur ismi Assotsiatsioonil , tänavune paat oli 
pär i t „Admiralilt". 

Uus t r end — infopunkt id koostöös omavalit
sustega. Tallinna infopunkt i juhataja Liisa Pa
kosta l innasekretär Toomas Sepaga. 

Moodsa tur is t i rahakoti näidis kõndis ringi. 
Isi Trapido fotod 

Sadam 

Vergi 
Hara 
Prangli 
ESS Kalev YC EJL Pirita 
Lohusalu 
Dirhami 
Haapsalu 
Sviby 
Rohuküla 
Virtsu 
Pärnu 
Kihnu 
Kuivastu 
Kõiguste 
Roomassaare 
Nasva 
Veere 

Triigi 
Orissaare 
Kalana 
Orjaku 
Lehtma 
Suursadam 
Ruhnu 
kokku 

Mereturismi statistika 1993— 
1993 

12 

4 
176 

1252 

126 
2 9 8 

5 
3 8 

115 
8 8 
6 8 
7 7 

2 
132 

7 6 
4 0 

5 5 
4 

. 15 
4 1 5 

2998 

Paatide 
1994 

3 9 

4 
197 

1472 
4 7 

126 
3 7 6 

5 
4 4 

2 5 1 
187 
2 2 3 
106 
108 
2 2 1 
104 
52 

kruis 
6 1 
8 3 

9 
5 7 

4 8 8 

4260 

a r v 
1995 

57 
3 0 
3 1 

2 8 2 
1998 

164 
185 
5 1 8 

4 4 
2 2 

189 
157 
2 5 1 

8 2 
139 
2 0 1 

8 0 
43 
19 
9 1 
8 5 

15 
4 3 6 

8 0 
11 

5210 

1996 
8 7 
6 5 
2 1 

2 0 1 
1953 

2 3 5 
174 
4 3 5 

3 5 
4 0 

145 
161 
2 9 9 

5 2 
6 9 

178 
5 2 
3 1 

3 8 
114 

4 0 
3 6 0 

5 7 
5 4 

4 8 9 6 

1996 (1. 
1993 

5467 
141 
4 3 7 
9 3 1 

3 5 9 
2 5 6 
2 2 3 

8 3 
7 

4 5 2 
2 4 9 

39 
2 6 1 
4 3 0 

9335 

septembrini) 
Külastajate arv 

1994 
118 

19 
6 5 6 

6122 
542 
4 5 4 

1191 

2 2 2 
8 3 3 
822 
892 
4 0 8 
4 0 5 
8 6 0 
4 3 4 
2 5 0 

2 4 4 
2 4 7 

53 
1607 

16935 

1995 
2 2 1 
102 
109 
8 8 6 

8300 
881 . 
586 

1657 
15 
8 1 

572 
4 9 6 
9 7 0 
2 7 1 
5 2 8 
6 7 3 
2 7 4 
144 

9000 
3 9 6 
2 9 3 

176 
3 6 0 
309 

4 1 
27203 

1996 
2 8 9 
2 2 1 

6 3 
6 0 8 

6050 

7 0 5 
1469 

154 
136 
3 6 2 
5 1 3 

1016 
2 1 6 
2 3 0 
7 9 2 
2 0 4 
139 

119 
4 0 4 

176 

171 
3 0 0 

14166 
Eesti Mereturismi Assotsiatsioon 

Veefestival 
koligu Göteborgi 
N ü ü d va id leme sel le 

lõbu vastu. Kõik kogune
vad rahvamurdu ja loksu
tavad õlut üksteisele pea
le, saavad jagu oma hoole
ga kogu tua p u h k u s e r a 
hast, kuulavad lapsi, kes 
n u t a v a d , et on palav j a 
k i t sas , ning naera tavad 
ükste ise le l i ik lusummi-
kuis küpsevais au todes . 
Mõelda, milline rahvapidu 
ikka? 

Miks ei võiks veefestival 
olla Göteborgis, vähemalt 
üle aasta? Göteborg on Ju 
fan tas t i l i se l t i lus l i nn , 
kuid sealsed elanikud ta
havad vist säilitada Göte
borgi ilusana. 

J ä t k e Järele idiootl ik 
kuulutamine ja hoolima
tus piinade vastu, mis m a 
pean läbi elama veefesti
val! ajal. Me kannatame. 

Karin Andersson 
"Metro", 6. august 
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11.-13. septembrini pidas 
"Expo-Balticum", seekord Pi
rita näi tuseväl jakul , messi 
"Transpor t j a Logistika", ja 
selle raames samateemalist 
konverentsi. Seekordne näi
tu s„.tõestas veelkord, et kui 
räägime transpordist Eestis, 
mõ t l eme maan teevedus id , 
seejärel ehk raudteed ja me
retransport on ka kusagil. 

Seekordne näi tus oli tun
duvalt kõrgetasemelisem kui 
mullune esimene katse. Eks
p o n e n t e oli s i lmnäh tava l t 
r o h k e m j a v ä l j a p a n e k u t e 
kvallteetki parem. Eelkõige 
paistis see silma välisfirmade 
tü tarde puhul , kui suurema 
eeskujul ja ilmsel taganttõu-
kamisel oli tulemuseks üsna 
tänapäevane väljapanek. Me-
rendusfirmadest olid esinda
tud Tal l inna sadam, Pärnu 
s a d a m . ESTMA. oli "Saarte 

Ei ole 
mereriik 

%iri hämust 

Liinide" infopeotäis. Ekspe-
deerimisega seotud ettevõt
teid oli ka. Eksponentide endi 
arvamus oli, et külastajaid on 
käinud vähevõitu ega unus
ta tud meelde tuletamast, et 
t egemis t on erialainimeste 
mess iga . Ta l l inna s a d a m a 
väl japanduist olid kõige po
p u l a a r s e m a d venekeelsed 
materjalid ning 1995.aasta 
kokkuvõtted. 

Tea, mida räägid! Mida me-

Asjatundlikud ja sõbralikud Tallinna Sadama esindajad. 

rehõngulised populariseeri
jad arvesse võiksid võtta, on 
see, et iga külastaja võib olla 
erinev - enda tutvustamisel 
j a m ü ü m i s e l oleks kasul ik 
selgeks teha, kellega on tegu. 
J a v a s t a v a l t sellele ka end 
üleval p idada . Kui ajakirja
n i k k u i kka peale tükkival t 
oma firma kaudu konteine
reid saatma püütakse saada, 
ei s a a p re s s i in fo kuidagi 
soodne tu l la . Või hirmsast i 
imestatakse, et naisterahvas 
m e r e n d u s e s t ja j ääo ludes t 
Pä rnus midagi taibata võib. 
Aga vähemast i teadis Pärnu 
imestaja, k u h u sealset tur
v a s t v e e t a k s e . Õ n n e k s oli 
enamas t i igas boksis vähe
malt kaks inimest ja teine oli 
tavaliselt see, kes kõigepealt 
ä ra k u u l a s j a siis selgitas. 
Tall inna Sadama omas olid 
a v a l i k k u s s u h e t e j a t u r u s -
tus spe t s i a l i s t i d , kes tõesti 
asja tundsid. Kuigi äsjailmu
n u d Pisiblufi käsiraamat 
"Avalikud suhted" kinnitab 
j uba s isse juhatuses : "Avali
kud s u h t e d on bluff kogu 
täiega", võiks siiski suhtlemi
seks natuke paremini valmis
tuda. 

Reet Naber 

Võrdlustest, kahtlustest ja lootustest 
Järjekordne ööpäevane vahikord hakkab läbi saama, sada-

matuled põlevad, kell on 5.12 ja Vikerraadio pole oma saateid 
veel alustanud. Paber on Mrjumsmastnasse ammu valmis pan
dud. Mis siis ikka muud teha kui mõtelda, kirjutadaja taas mõ
telda. Et mitu kuud seda aastakest veeljäänud on, et mitmeo
saline talv seekord tuleb ja kas üldse tuleb. Ja et Pärnu on taas 
provintsiks saanud. No mis häda sellel provintsinimel siis 
nii ongi? Elati ju ennegi. Lapsed on koolis, paljudel pole aega 
enam igasuguste lõbustuste ja tsirkustegajahtida jajürjekord-
ne eskaader Rootsi sõjalaevu käis samuti ära. Alles mais olid 
siin, augusti lõpul siis jälle. Irvhambad räägivad nüüd, et nad, 
lugupeetud, käivad tihedamini Pärnus kui kihnlased. Kihnla
sed saavad lennukiga nädalas korra, kui just paadiga ei tule. 
Ent ega see kihnlane asjata lõbureise tee. Kuu siis ikka asja 
ette. 

Septembri alguseks oli statistiline laevade koguarv Pärnu kai
del jõudnud 1992. aasta "tasemele" — 183 ühikut No eks see 
roni veelgi ülespoole, neli kuud aastat ikka ees. Alles eile, tööle 
tulles, avastasin enda jaoks "Artemise", brutoregistertonnidelt 
(2932) suurima sakslase, kes eales Pärnu suhteüselt madalas
se sadamasse sisse tulnud on. Ju ta möödunudaastases kol-
memehevahikorras ei juhtunud lihtsalt ette. Võtab kasepaberi-
puud Rootsi viimiseks; 12 aastat vana, ent näib rohkem hoolit
sevat kätt tahtvat või on seal kotermann liiga leplikuks muutu
nud. 

Lugupeetud Pärnu traalimehed oma aluseid päriselt püügi-
valmis seadnud veel pole. Räägitakse, et see juhtub septembri 
keskpaiku. Veel räägitakse Lätile antud kalavetest. Kärbestega 
segatud räim maksis seni Pärnu turul 6—7 krooni, kärbeste-
t a hakkab vast 10—12 krooni maksma, ent see võib ka tulevi-
kuluul olla. 

Suhteliselt ägedas konkurentsis Pärnu kaide vahel on Kesk
linna omal üsnagi hästi läinud. Paari päeva jooksul on siin ikka
gi keegi sees. 

Ent väljas onjubajahe. Loode- ning põhjatuuled ei too vihma 
ega midagi, rohi on ära kuivanud ning hinge poeb kuri kahtlus 
siiski tulevast talvest — möödunu on hellaks teinud. Raadiost 
oli kuulda, et legendaarse jäälõhkuja "Suur Toll" võiks käiku 
panna. Misasja teda ikka seal Tallinnas hoitakseja poputatak
se, sööb asjatult riigi raha. Vast jõutakse talle süttja vett niipal
ju osta, et mõne kuugi Tallinna ja kasvõi Pärnule vajaliku osa 
Liivi lahest vaba hoiaks, kui vajadus tekib. Aga eks näe, õhtu on 
alati hommikust targem. 

Päevad on lühemad, ööd pikemad Igal pool on tunda saabu
va sügise hõngu. 

5. septembril 
Otto Taul 

1993. aas ta "Cutty Särki" 
regati etapisadamas Bergenis 
heisati Eesti lipp. Kuigi selle 
lipu all sõi tnud "Grenadal" 
keegi peale "tere" midagi eesti 
keeles öelda ei osanud. Eesti 
l aevapere ee so t sa s kap ten 
Margus Zahharoviga sõitis 
seevastu Rootsi lipu all jahil 
"St. Iv". 

T ä n a v u s e s "Cutty Särki" 
e tap i sadamas Turkus Eesti 
lippu ei heisatud. Ent "St. Iv" 
oli kohal, üles riputatud kuu
lu tus : "Vajame rahvusvahe
list laevaperet sõ iduks 3 1 . 
juul is t 10. augustini Kopen-
h a a g e n i s s e . M a k s a b 150 
FIMi päev, läbi rääkima tulla 
kell 3." 

Pool tundi hiljem oli ja
hil p a r a s j a g u sag imis t . 
Proua Mai Zahharov, tulnud 
j u s t ühelt vastuvõtult ja mi
n e m a s teisele, jõudis vahe
peal uus tu lnukad ära maju
tada ja neile vajalikud juht
nöörid anda. Kapten Margus 
Zahharov kahe t ses , et üks 
h a k k a j a soome neiu , kelle 
o leks meelsas t i kaa sa võt
n u d , jäi ü le . Vi imasena 8 -
l i i kme l i s se l a evape re s se 
mahtunud soome poiss uuris 
uu t ümbrust ja esitas asjalik
ke k ü s i m u s i . Vaid ko lmas 
eestlane, merehariduskesku-

Lähevad võidu sõitma. 

Eestlased jälle edukamad 
kui Eesti lipp 

se kadett Aarne Seppi sai väi
kese hingetõmbepausi. 

Margus Zahharovil oli see 
kaheksas kord "Cutty Sarkil" 
osaleda, neljas kord kapteni
n a . Meelsamini t u l n u k s ta 
Eest i lipu all, kuid "Tormi
lind", millega plaani peeti, ei 
s a a n u d k o r d a j a ega mees
kond eriti tahtnudki võistlu
sele minna. Kuigi tänavune 
regatt oli niivõrd lähedal. Ta 
ütles, et oli saanud Õppepur
je laevade Assotsiatsioonil t 
kaks stipendiumi noorte osa
lemiseks regatil, kuid kasu
tusse läks vaid üks. 

Mullusele regatile Inglis
maale sõideti Eestist samuti 
kolmekesi, seal võeti viis šot
last juurde. Algul läinud hal
vast i , aga lõpuks tuldi kol
mandaks. 

Tänavuses t eelmisest eta-
p i s a d a m a s t Peterburis t j u 
tus tas Margus Zahharov vai
mustusega: kaptenite vastu
võtt oli Puškini lossi suures 
saalis, kuhu mindi läbi noor
te ohvi tser ide spaleer i , lõ
p u k s näidat i tulevärki. Pa
raadiks tehti keset päeva sil
lad lahti, jahid tegid spinna
keridega ringi otse Ermitaazi 
ees . Kingituseks anti uhke 
plekk-kaantega Vene laevas
tiku 300. aastapäeva album. 
Selleks aastapäevaks olid Pe
terburi tulnud USA rannaval
ve "Eagle", Mehhiko, Venet-
sueela j a Omani laevad. Re
gatil osalevad Vene jahid olid 
aga t õ e s t i , h a m b a d r i s t i , 
võistluse peal väljas. 

Soomes oli huvi regati vas
tu t u n t a v a l t s u u r . Soome 
s a a r e s t i k u d m u u t u v a d k i 
jahtidele järjest atraktiivse
maks, isegi Inglased tunne
vad seal sõitmise vastu suurt 
huvi. Ent mõistetakse, et re-
gatikülalised on suur äri, j a 

Kolm ainsa t „Cutty Sarkil" osalenud eest last : Mai Zahha
rov kiirustab vastuvõtule, Margus Zahharov (seljaga) jagab 
juh tnööre Aarne Seppile. 

seetõttu kutsuti jahte külas
t a m a ka Kotkat, Hankot j a 
M a r i e h a m n i . Hels inkis ei 
võetud sel puhul sadamata-
su, Kotka purjekas "Vivan" 
korraldas vastuvõtu, et Kotka 
edasp id i e t a p i s a d a m a k s 
saaks . Kopenhaagen kinkis 
kõigile jahtidele merekaardi 
sissesõiduks, Fredrikshavni 
linnapea rõõmustas, kui re
gatt tema linnast läbi käis. 

Sel taustal tundus Margus 
Zahharovile mõis tmatu , et 
Tallinnas polnud tunda vähi
matki linnapoolset huvi selle 
vastu, et mööduvast üle 130 
laevast umbes 3000 laeva pe
reliikmega mõnigi sisse pöö
r a m a kee l i t ada , Ei mingi t 
h i n n a a l a n d u s t s a d a m a s -
n ä i t e k s "St. lvi" laevapere 
duši all käiminegi maksnuks 
2000 krooni ringis. Samuti 
oli tal raske mõista, et Pirital 
tuli Rootsi lipuga jahi eest 
maks ta nagu välismaalasel 
ikka. Kuigi pärast seda, kui 

oli selge, et Eesti lipu all rega
tile ei saa, tuli j ah t Rootsist 
ära tuua, ühe päevaga korda 
teha ja õigeks ajaks Peterburi 
jõuda. Ent seda üh t päevagi 
ei saanud Jahtklubide Liidu 
liige oma sadamas maksuta 
seista. 

* * * 
"Cutty Särki" nõuded muu

tuvad üha karmimaks, eelis
tatakse üha suuremaid pur
jekaid. Praegune nõue on vä
hemalt 30 jalga pikkust vee
liinilt. Ent ka ohutusnõuded 
on karmid. Margus Zahharov 
näitas jahitarbeid. mis suu
rematelt laevadelt tuttavad, 
aga j ah i s kõik lausa minia
t u u r s e d on. Olema peavad 
p ä ä s t e p a r v , pää s t e rõngad 
valguspoide ja viskeliinidega, 
julgestusvöö tekil trossi kül
ge k inn i tamiseks , satelliit-
süsteemi avariipoi, avariiau-
tomaatsignaaliga raadiosaat
ja, radarireflektor, pilsipum-
bad, asbest tekk, taskulam

bid, prožektorid ja tormipur-
jed. Muidugi on ka GPS, es-
maabitarbed ja -õpe. 

Kogu see varus tus on kal
lis, ostetud on ajapikku kord 
üks, kord teine asi. Ent nõu
ded tunduvad põhjendatuna. 
Margus Zahharov selgitas, et 
seegi, kui jaht on mus t ja pe
semata," on meresõiduohu-
tusprobleem. Ning, mida pro
fessionaalsem on meremees, 
seda vähem k ipub ta lollilt 
riskima: "Ma tean, mida me
rel tohib teha ja mida mitte", 
rõhutas merekooli lõpetanud 
rahvusvahelise klassi meis
tersportlane. 

* * * 
Ööl vastu 19. augusti andis 

"St. Iv" Mai Zahharovi hääle
ga Ristna piirivalvele aru, et 
kolm eestlast on Rootsi lipu 
all Kopenhaagenist koduve-
tesse j õ u d n u d . Reis kes t i s 
kokku ligi kuu. 

Madli Vitismann 

Mitte õhuakrobaa t , vaid 
m e r e h a r i d u s k e s k u s e ka
de t t Aarne Seppi julgestus-
vööga. 
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Suvi! 996 
Tänavu oli Turku 2 8 . - 3 1 , 

j u u l i n i " C u t t y S a r k Tall 
Sh ip s ' RaceM" e t ap i s adam. 
Aura mõlemal kaldal oli kau
ni m a s t i r ä g a s t i k u t a u s t a l 
suur rahvapidu ja laat. 

Mõnekilomeetrist sadama 
j a linnakeskme vahet sõitvat 
bussiliini oli t ihendatud 10-
minut is te vahedeni , sellegi
poolest palistas teed tihe as
t u j a t e rivi, p a l j u d e l n e i s t 
suured värvilised kaelakaar-
did. Jõeka ldad olid t ihedalt 
täis sinitriibulisi telke, milles 
kaubeldi, söödi ja joodi hilja 
õ h t u n i . Moeks oli j a l u t a d a 
pühapäevarõ iva i s piki kal
l as t . Päevas t päeva jä r jes t 
rohkem sinist ja valget kom
bineerides, kuni igal, kel ka
pis leidus, oli midagi madru-
setriibulist seljas. 

Sinitriibuline Turku 
T e e n i m i s v õ i m a l u s e olid 

leidnud kõikvõimalikud lae
vad. Kuni lõpuparaad in i 
pakuti paari ku mnemargalis-
te piletitega pooletunni-
seid minikruise päris pi
s ikes te l kaa t r i t e l , aga ka 
väikestel kaubalaevadel j a 
isegi pukseritel. Ikka selleks, 
et purjelaevu lähemalt vaa
data. 

Vaadata oli ka muuseu-
milaev "Sigyn" ning "Suo-
men Joutsen" , vabane
n u d ka t t e i s t , lõpe tas vii
mis t lus t . Rahvarohked olid 
kõik laevkohvikud ja -res
toranid, "Ukkopekka" pere 
oli aga jõekaldal vanas sa-
damalaos avanud uue 
vanaaegse mereatribuutika-
ga restorani. Aurulaev 
ise trükis tihedalt edasi-taga-

Mast imets oli uhke. Ka valaskala saba oli valmis saanud. 

sl, rahvast pidevalt täis. Va
n a s t k a u b a l a e v a s t t e h t u d 
kohvik j a p u k s e r - r e s t o r a n 
esitlesid menüüd juba trepi 
kõrval. 

Jõeäärsetes telkides leidus 
kõike, mida sellistel rahvako-
gunemistel olla võiks. Vähes
te ametlike süveniirimüüjate 
kõrval hulk mitteametlikke, 
peamiseks kaubaks teema
kohased T-särgid. Tulel olid 
kõikvõimalikud itaalia, meh
hiko, türgi jms. toidu katlad-
pannid. Oli meremisjon vaik
se nurgakesega eesriide taga 
omaette olemiseks, kuid pa
kuti kohvi ja müüdi ka ank-
ruristiga meeneid. 

Kärudes kohaleveeretatud 
telefoniautomaadid tekitasid 
enda taha järjekordi, rohket 
k a s u t a m i s t leidis kol lases 
telgis postkontor, valgeraa-
miliste väikeste ruu tudega 
a k e n d e t aga m ü ü d i pos t 
kaarte ja marke, sorteeritija 
tembeldati kirju. Ent liikuv 
p o s t k o n t o r oli ka kol lasel 
jalgrattal, postkast pakiraa
mil. 

Purjelaevade vahel seisid ja 
sõelusid suuremad ja väikse
mad tuletõrje-ja päästeselt-
side laevad-paadid,."Punase 
risti" personal päevitas oma 
erivarustusega auto najal. 

Turkulased on vanas sada
marajoonis e lus tanud töös-
tusehi t is i : regat ikeskus oli 
vab r ikuhoonesse eh i t a tud 
konservatooriumis, kontser
di- ja tseremooniaväljak selle 

Kui "Cut ty Särk i" regati 
laevad 3 1 . juulil Turkust väl
ja sõitma asutasid, olid kõik 
kaldapealsed kuni sadamani 
vaatajaid tä is . Viimased va
bad väiksemad laevad, olgu 
või pukserid, pakkusid sada
ma juures ena rendile. 

S a d a m a s t väljuvatelt lae
vadelt võis näha, et kõik kal-
daääred olid inimesi tihedalt 
täis, vastu päikest kallas lau
sa mus tas . Igal veeäärsel ki
vil turnis keegi ja igal paadi
sillal oli nii rohkesti rahvast, 
et võis karta, kas mõni neist 

Koik merele! 
ühtäkki ei murdu . Keegi oli 
heisanud suu re - suu re Soo
me lipu kivide vahele. Mõned 
vaatasid suvilate rõdudelt ja 
akendest. Oli, mida vaadata. 

Poola "Iskral" vehiti tekil ri
vis pootsmani käskluste järgi 
müts idega . Saksa "Nobilel" 
mängiti lõõtspilli ja laevapere 
õõtsus rivis "Õllepruulijat" 
l a u l d e s . Ingl ise "Astridil" 

„Cutty Särki" etapisadam jääb peatselt tühjaks. 

..Juba lähevad," kiirustab keegi kaatriga järele. 

pakkusid raadel võimlevad 
tü t a r l apsed s i lmai lu . Uru
guai "Captain Mirandal" taoti 
aafrika trummi ja tantsiti. J a 
nii edasi. 

Ent huvitav oli ka paraadil 
osalevate laevade ümber jah-
t ides t -kaa t r i t e s t -paa t ides t 
valendav meri . Puhkpillior
kes t e r mäng i s meresõ idu
ameti laeval, välja olid tulnud 
kaks sõjalaeva, kõigil tekilvii-
bijail oranžid päästevest id 
seljas. Kohal olid merevalve 
laevad ja kaatrid, päästekop-
ter lendas kogu aeg edasi-ta-
gasi, näha võis ka merepääs-
teseltsi ja tuletõrje paate. 

Samavõrd huvitav oli vaa
data erapaatidega merele tul
nud seltskondi. Alates suur
test luksuskaatritest ja veidi 
väiksematest jaht idest ning 
lõpetades pisimate paatide
ga. Võis näha raal kokkuke-
ritud purjel rippuvat päevita
vat noormeest, kahe pääste
vestides põnniga oma väikest 
mootorpaati meeleheitlikult 
laevatee l t eemale sõudva t 
ema või uljalt kaatriga laeva
nina eest läbi libisevaid pak
su kõhuga isandaid. 

Enamikul 40. "Cutty Särki" 
regatil osalevaist purjekaist 
oli ülal vähema l t 4 kollast 
"Cut ty Särk i" vimplit , aga 
paljudel ka 7 või rohkemgi. 
3000 osaleja hulgas olid suu
rimad laevapered 270 Vene 
Mereväeakadeemia kadetti 
maailma suurimal purjelae
val "Sedov" j a 216 Mehhiko 
m e r e v ä e l a s t 3 -mas t i l i s e l 
parklaeval "Cuauhtemoc" , 
yäikseim 4 sakslast bermuu-
da kutril "Luna von Emden". 

Möödunud sajandil oli ehi
t a t u d üle 130s t osa levas t 
purjekast 4: Norra "Christia-
ne" (1879) j a "Chris t iania" 
(1895) ning Taani "Skiblad-
ner II" (1897) ja "Jens Krogh" 
(1899). Käesoleva sa jandi 
esimesest kümnest oli veel 6 
laeva: Rootsi Kun ing l iku 
Jahtklubi purjetuskooli kah-
velsketš "Gratitude" (1900), 
Taan i k u u n a r "Den S t o r e 
Björn" (1902). Saksa Õppe-
laevade Assots ia ts iooni te-

ees. Kõrval uuendati teist sa
m a s u g u s t te l l ishoonet , Oy 
"Manilla" p a k k u s aga Aura 
vastaskaldal ateljeekortereid 
üürile. En tTurkus peetakse 
lugu ka puumajadest: muna-
kividest sõidutee ja kivipar-
ketist kõnniteedega tänavail 
on p l a n k u d e taga tõel ised 
agul iõued kuivava pesu j a 
mäng iva t e l a s t ega . Vaid 
autosid on majade ees palju 
j a uhkeid —see on peen ra
joon. 

Kade oli v a a d a t a regati l , 
k u s Ees t i l ippu p o l n u d k i , 
naabermaade purjekaid. Va
nade kõrval võis näha ü s n a 
u u s i , nä i t eks 3 9 - m e e t r i s t 
Soome k u u n a r i t "Helena" 
eh i tu saas t aga 1992, millel 
leidus üsna moodsaid mater
jale ja detaile. Kurb oli mõel
da, et Eestigi õpetaja võinuks 
sõudmisharjutusel keset jõge 
paad i s rütmi lugeda, nagu 

Taani laeva päästepaadil teh
ti. 

Eestlased olid s innakant i 
muud mäles tus t j ä tnud : tä
navamuusik teenis vilespillil 
münte Valgre "Saaremaa val
siga". 

Pä ras t purjelaevade ära
sõi tu oli aga l aa t läbi . 
Paar tundi hiljem olid telgid 
tühjad, asfaldilt nühiti kraa-
b i t saga vi imseid r i i smeid. 
K a d u n u d olid m e e n e d k i , 
mida veel ära polnud müü
dud. Kokku haka t i l a skma 
sinitriibulisi telke, koristati 
plakateid, ka bus s käis har
vemini. 

Ainult jalutajaid oli kal-
dapealseil ikka veel palju, si
nised, valged ja madrusetrii-
bu l i s ed p ü h a p ä e v a r õ i v a d 
polnud veel out. Turku lehte
de andmeil olevat neiks päe-
viks kokku sõ i tnud umbes 
200 000 inimest. 

Sinivalgete telkide umber ja vahel oli pidevalt in immass. 

raskerega parklaev "Alexan
der von Humboldt" (1906), 
Suurbr i tann ia k u u n a r "Re-
tu rn of Marco Polo" (1907), 
kahvelkutter "Golden Vanity" 
(1908) j a k a h v e l k u u n a r 
"Hoshi" (1909). 

Uus imaid , mul lu valmi
nud laevu oli 4: pui tkerega 
Vene kuunar id "Alevtina & 
To" ia "Elena-Maria-Barba-
ra" (mõlema omanik Alevtina 
Smetanina), teraskerega ber-
m u u d a s k e t š "Urania II" 

(Transglobal Sailing Expedi-
tion) ning saks lase Huber t 
Schul te a lumiiniumkerega 
luup "Second Home". Viima
se kümne aas ta sisse jäi 23 
regat i l osaleva pur je laeva 
ehitusaasta. 

Purjelaevade paraadil hõi
gati ka eesti keeles "Tere!" 
Paraku ei kostnud see Eesti 
lipu alt, meil ei olnud välja 
panna ei möödunud sajandil 
eh i ta tud purjelaeva ega ka 
hiljuti valminud jahti. 

Iga kaldameeter oli vaatajaid tihedalt täis. 

Raadel pole linnud, vaid purjetajad. Vesi pole täis kaja
kaid, vaid paate. Madli Vitismann 
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. . . ja külalised on üles rivistatud 
Nii r a p o r t e e r i s 1 0 . s e p 

tembril s t a a b i h o o n e s soola
leivapidu p i d a n u d Põhja pii
r ivalvepiirkonna ü lem Raivo 
Terve o m a ü l emuse l e . Aja
teenijate r u u m i d olid i u b a va
rem va lmis , n ü ü d koliti s i sse 
kontor ipoolde. Valmis on k a 
s ö ö k l a j a v a l m i m a s a r s t i -
p u n k t . 

Läänel iku mulje r u u m i k a s t 
j a kenas t i s i s u s t a t u d konto
r i s t loob v ä h e m p a k k u m i s e l 
võ i tnud T a r t u firma T a r m e -
k o " m ö ö b e l . " S t a n d a r d i " 
ee l i s tamis t segas mõnevõr ra 
kõrgem h i n d . 

Ei p u u d u k a e s indus l i k 
k u s , isegi n n . p ä h e a n d m i s e 
koha l , võ ib ku ju t l eda k a h t 
köss i s p a t u o i n a s t mugavai l 
toolidel s t a a b i ü l e m a k u m e r a 
l a u a v a s t a s või tegematajä t 
mis te p ä r a s t h ä b e n e v a t oh
v i t s e r i h e l e d a s , t u l e v i k u s 
m o o d s a t e h n i k a g a v a r u s t a 
tud n õ u p i d a m i s r u u m i s . See
v a s t u ü lemale s ü d a n t pu i s t a 

m a t u l n u d saavad usa ldus l i 
k u m a l t ves te lda nahkdi ivani l 
k l aa s l aua t aga i s t u d e s , s i lme 
ees pres idendi por t ree a k e n 
de vahel . 

H o o l i m a t a k õ r v a l m a j a s 
pa iknevas t mereva lvekesku
ses t on o m a ööpäevane , raa
d io jaamaga v a l v e k e s k u s k a 
Põhja p i i rkonna s t a a b i s . "Kui 
n e m a d seal kedagi p ä ä s t m a 
h a k k a v a d , ei t u l e meie piiri
p r o b l e e m i d e n a m kel lelegi 
m e e l d e , " p õ h j e n d a s Ra ivo 
Terve. 

Soolaleivapeol a n d i s Piiri
valveamet i pead i r ek to r Tar
m o K õ u t s v a s t l o o d u d piir
k o n n a l e ü le p i i r iva lveamet i 
kõrge a u t a s u - t eene tep laad i 
"Piirikotkas". Külalised: vaa
tas id u u e n ä o s a a n u d r u u m e 
siiski mi t t e k a d e d u s e , vaid 
lootusega: kui pea l inn s a a b 
omadega ühe l e poole, j ä t k u b 
r a h a e h k k a p rov in t s ide le ! 
Uues p i i r k o n n a s kun i Aserini 
töö tab 6 8 0 i n i m e s t . Kahe 

sen ise p i i rkonna ühte l i i tmine 
t ä h e n d a b aga h u l k a s t ruk 
t u u r i m u u t u s t e s k e e m e j a 
u u s i amet i juhendeid , mis liit
m i s t e t t e v a l m i s t a d e s t e h a 
tuli . 

Võrkpall i mängivad sõdu
rid maja ees ei o lnud kogema
t a kü las t a j a j a o k s n ä h a too
d u d , spord i tegemise võima
lusi loode takse spord ihoonet 
k o r r a s t a d e s i u u r d e l uua . Esi
m e n e e t t e j u h t u n u d ajateeni
j a , kelle t e e n i s t u s peatsel t lõ
peb , leidis, et piirivalves aega 
t e e n i d a p o l n u d p a h a n i n g 
n ü ü d võiks e h k üleajateeni
j a n a j ä t k a t a . 

S ü s t a t ä n a v a hoones tu on 
n ä i d e s e l l e k o h t a , k u i d a s 
Vene sõ javäe k o r r a l i k u m a 
tes t m a j a d e s t on asja s aa 
n u d , k u i u u s k a t u s p e a l e 
p a n n a , a k n a d - u k s e d vane ta -
d a j a ma ja u u e s i suga tä i ta . 
Kui h ä s t i hoida , siis k e s t a b 
ehk k a u a . 

Madli V i t i smann 

Isi 
Trapido 

aastat tucnoctaeuwtiii 
Lootsi 17, Admiraliteedi bassein 

AVATUD 12-24 
Salong id 56 k o h t a • Õ l l e k u b r i k 20 k o h t a 

S u v e t e k k 40 k o h t a 
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25 . septembril 
seisid RE Tallinna 
Sadam sadamates: 

Kes mei l käivad 

K e s k l i n n a s a d a m a s 

"Kalana" (Eesti) — lossib- laadib konteine
reid 

"Stevns Trader" (Taani) — lossib alumii-
niumfloriidi 

M u u g a s a d a m a s 

"Lagedi" (Eesti) — laadib naf ta t 
"Susanne" (Bahama) — laadib naf ta t 
"Marina" (Rootsi) — lossib koksi 

'Amur 2524" (Vene) — laadib väet is t 
"Siiri" (Soome) — laadib naf ta t 

K o p l i s a d a m a s 

"Šeksna" (Vene) — laadib* pu i tu 
"Kirsstein" (Holland) — laadib koksi 
"Alize" (Bahama) — laadib pa lkpuid 

P a l d i s k i s a d a m a s 

"Lago" (Belize) — l a a d i b p u i t u 
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E e s t i M e r e l a e v a n d u s e l a e v a d e a s u k o h t 
2 5 . s e p t e m b r i l : 

"ELMAR KIVISTIK" — tee l Bandar Imam 
H o m e i n i s t Fujairahi 

"ALEKSANDER ABERG" — tee l Baton 
Rouge*ist At landi le 

"PAUL KERES" — Monto ias 
"KRISTJAN PALUSALU" — tee l Dneprobugskist 

Euroopasse 
"GUSTAV SULE" — S z c z e c i n i s 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — tee l Pireusest 

Casablancasse 
"HAAPSALU" — t e e l Peterburist Balt imore i 
"VILJANDI- — t e e l Camden i s t Kaliningradi 
"RAKVERE" — t e e l He l s ink i s t Ärhusi 
"NARVA" — t e e l A n t w e r p e n i s t 

B r e m e r h a v e n i s s e 
"VALGA" — t e e l H o u s t o n i s t Peterburi 
"SAKALA" — Peterburis 
"SOMPA" — C o n s t a n t z a s 
KEHRA" — t e e l Antwerpen i s t Dakari 

Neile, kes ootavad 
"KUIVASTU" — t e e l Tall innast Di l i skeles i 
"KUUSALU" — t e e l San Pedrost N a n t e s i 
"RAKKE" — Vitorias 
"VALKLA" — Doualas 
"PIHTLA" — tee l Havannast Lissaboni 
"NAISSAAR" — tee l D u n k e r q u e i s t 

Casab lancasse 
"VAINDEO" — Riias 
"KASSARI" — t e e l Port San Louis i s t 

Marse i l le ' sse 
"MUHU" — t e e l Burgasest Moerdijki 
"ABRUKA" — Avi les i s 
"VILSANDI" — t e e l Ceutast Roueni 
"MUUGA" — tee l Tal l innast Fe l ix s towe ' s se 
"VIRTSU" — tee l S t o c k h o l m i s t He l s ink i s se 
"KALANA" — Vanasadamas 
"KAPTEN KONGA — remondi s Paljassaare 

s a d a m a s 

KAPTEN VOOLENS" — t e e l D r a m m e n i s t 
Vanasadamasse 

MEHAANIK KRULL" — Antwerpen i s 

KESSULAID" — tee l Muuga s a d a m a s t Ärhusi 

•VIIRELAID" — tee l Bremerhaven i s t 
Rotterdami 

SUURLAID" — tee l Kobenhavn i s t Muuga 
sadamasse 

"PAKRI" — t e e l Peterburist Casablancasse 

"KABALA" — D a m i e t t a s 

"MOHNI" — Corunnas 

'RAPLA" — tee l Aveirost E l e u s i s e s s e . 

'SOODLA" — Durres is 

KLOOGA" — J e i s k i s 

TRANSESTONIA" — tee l Arhus i s t Muuga 
sadamasse -

'DONATA" — Muuga s a d a m a s 

Väljaandja 
Eest i 
M e r e m e e s t e Liit 

«Meremehe» ü k s i k n u m b r e i d s a a b os ta ka M e r e m u u s e u m i k a s s a s t . Arvut ikül jendus: Mär t Kullo, montaaz : Merle P ih lakas 

Järgmine 
number 

i lmub 
oktoobris 

T o i m e t u s e pos t iaadress : T o i m e t u s e a sukoht : 
EEOOOl Tall inn, Pärnu m n t . 67a , 
Pikk 7 0 , .Meremees" trükikojakorpus 

t e l . / f a k s 6 4 6 1 3 1 8 
Valveto imetaja o n koha l te i s ipäevi t i kel l 1 5 - 1 8 

Mobii ltelefon: 
8 -25 -238 0 8 8 ; 
peiler: 4 0 7 1 0 
(operaatori- telefon:' 
6 3 0 4 0 5 0 ) 

«Printall» 
Tel l imuse n r . 4 2 1 5 

- Toimetaja 
MADLI VITISMANN 
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